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Střešovice 
Řeznictví Hudera a syn
TJ Tatran Střešovice 
Lékárna ÚVN, ÚVN vestibul nemocnice
Billa Radimova
Zahradnické centrum Chládek

Ořechovka
Pekařství Pivák 
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Břevnov
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Informační kancelář Bělohorská 
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Břevnovská lékárna
Lékárna U Kaštanu 
Restaurace Ladronka
Poliklinika Pod Marjánkou

Červený vrch, Bořislavka
BENU lékárna Cordeus
Pekařství Ječmínek metro Bořislavka 
HC Hvězda
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Svět školáka
Billa OC Šárka
Lékárna Evropská
Lékárna K Lánu
Terešovské uzeniny

Veleslavín, Vokovice
Potraviny V Nových Vokovicích
BENU lékárna v AFI Vokovice

Ví váš soused, kde sežene Šestku? Řekněte mu to!
Sportcentrum Evropská
TJ Sokol Liboc

Dejvice 
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Café Záhorský
Café Perfect Day 
Café prostoru v NTK
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Úřad práce ČR
Městská knihovna v NTK
DPS Šlejnická
Lékárna Bruska

Bubeneč
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Antonínovo pekařství 
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Pekařství u Hrabánků
Galerie Skleňák
Lichtenbergovo pekařství
BENU lékárna, Vítězné nám.
Úřad MČ Praha 6
Albert Čs. armády 
Restaurace U Veverky
Restaurace U Topolů 
Řeznictví U Klinerů

Petřiny
Restaurace U Holečků 
Pekařství a cukrárna Na Okraji
Řeznictví u Rudolfa
Lékárna Hvězda
Le fakap café & bar – kolej Hvězda
Informační kancelář Petřiny, SNEO
Městská knihovna Petřiny
NORMA

Hanspaulka
Sladký život – cukrárna 
Kavárna u Matěje
Vinárna Galvin 
Lékárna Hanspaulka
Tesco expres
Albert prodejna
Farnost u sv. Matěje
Pizzerie Siesta

Ruzyně, Liboc, Dědina
Potraviny Šperl, Braškovská ul. a Lékárna 
na  Dědině
Billa Dědina
OC Šestka
Informační kancelář Dědina
Centrum krásy a zdraví
Ruzyňská lékárna Alfa

Bílá Hora (Malý Břevnov)
DDM u Boroviček 
Kaufland Vypich
TJ Sokol Bílá hora

Hradčany 
Písecká brána
Pekařství Ječmínek metro Hradčanská

Sedlec
Kavárna U Tří bratří
Informační kancelář Sedlec

Mateřské školy
Bělohorská * Bubeníčkova * Jílkova * Meziškol-
ská * Mládeže * Volavkova * Za  Oborou * Wal-
dorfská Dusíkova * A. Čermáka * Ch. de Gaulla 
* E. Destinnové * Juarézova * Terronská * Bílá 
* Čínská * Janákova * Kohoutek * Velvarská * 
Parléřova * Tychonova * Libocká * Sbíhavá * 
Šmolíkova *Stochovská * Na  Okraji *Pod No-
vým lesem * Fakultní * Červený vrch * Motýlek 
* Na Dlouhém lánu * Vokovická

Základní školy 
J. A. Komenského * Pod Marjánkou * Marjánka 
* A. Čermáka * Červený vrch * E. Destinnové * 
Na Dlouhém lánu * T. G. M. * V. Čáslavské * Petři-
ny – sever * Dědina * Hanspaulka * Norbertov * 
Lvíčata * nám. Svobody * Bílá

Chcete, aby Šestka byla k dispozici i ve vaší provozovně? Dejte nám vědět 
na sestka@praha6.cz. Vše potřebné zajistíme.
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Milí sousedé,
první náraz koronavirové pandemie je, zdá 
se, více či méně za  námi. Kdy a  zda vůbec 
přijde vlna další, je otázka, kterou si kladou 
laici i odborníci na celém světě. Odhady se 
liší – někdo říká, že další atak můžeme oče-
kávat v řádu dnů, maximálně týdnů. Někdo 
říká, že se máme na  co těšit až na  podzim. 
Někdo říká, že je vše za námi a žádná další 
vlna nebude. Ať je to, jak chce, Praha 6 vyšla 
z  boje s  čínskou chřipkou paradoxně posí-
lena. Díky tomu, že jsme situaci začali řešit 
okamžitě a první opatření přijali už v únoru, 
kdy se pro veřejnost uzavřela všechna po-
bytová zařízení zdravotně-sociálního typu, 

jako jsou domovy pro seniory, LDN a podobně; díky tomu, že jsme hned zkraje 
března doporučili rodičům, aby – pokud nemuseli – nedávali děti do  škol, se 
nám podařilo nákazu na šestce udržet pod kontrolou. I přesto, že jsme byli první 
městskou částí s pozitivním nálezem, nikdy nebyla Praha 6 městskou částí s nej-
větším počtem nakažených v rámci hlavního města.
Od března do dnešních dnů jsme vydali 13 200 litrů dezinfekce, rozdali 8 600 
roušek, rozvezli 2 000 obědů seniorům. Pomáhala nám řada dobrovolníků i insti-
tucí – například 115 zaměstnanců Letiště Václava Havla, kteří vozili obědy, cho-
dili na nákupy a do lékáren, pomáhali nám s úklidem a spoustou dalších věcí. 
Pomohli jste nám i vy – hlásili jste nám, kde se nachází lidé, kteří by mohli potře-
bovat pomoc, šili jste roušky, šířili naše výzvy.
Ať už další vlna přijde nebo ne, je Praha 6, jak jsem již napsal, posílena a připra-
vena. Víme, jak situaci řešit, a víme, kam se obracet s prosbami o pomoc. Víme, 
že v Praze 6 jsou špičková vědecká a výzkumná pracoviště, která dokáží během 
chvilky vymyslet a realizovat zlepšováky, které zachraňují lidské životy a i nám, 
samosprávám, pomáhají krizové situace zvládnout – obdivuhodný příklad ČVUT 
a jejich masek, které dobyly svět, hovoří za vše. Víme, že v Praze 6 máme skvělé 
služby zaměřené do zdravotnické a sociální oblasti, na které se můžeme spoleh-
nout. Víme, že máme skvělé sousedy, kteří neváhají nabídnout pomoc, když ji 
potřebujeme. Víme už, že i ve veřejné správě lze velmi snadno najet na systém 
„home office“ a jednání na dálku, i když to ještě v lednu tohoto roku bylo téměř 
nemyslitelné a podle některých dokonce „právně nemožné“. Zkrátka a dobře – 
když se chce, tak to jde. A jak víme, nouze naučila Dalibora housti. Nás naučila 
nouze fungovat jako moderní subjekt ve 21. století.
Nakonec víme, že máme obyvatele, kteří mají rozum a na které se můžeme spo-
lehnout. Všem vám děkuji za to, jak jste nám pomohli krizovou situaci zvládnout. 
Naším úkolem je nyní dát dohromady takový systém pomoci s následky pan-
demie, který bude jednoduchý, srozumitelný a maximálně účelný. Jeho finální 
podobu má projednávat zastupitelstvo na svém jednání dne 25. června.

Buďte zdrávi!

Ondřej Kolář, starosta

Trhy na Kulaťáku opět ožily
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ZE ZASTUPITELST VA

POSLEDNÍ DUBNOVÝ DEN PROBĚH
LO MIMOŘÁDNÉ JEDNÁNÍ ZASTU
PITELSTVA, KTERÉ BYLO NEOBVYK
LÉ I ZPŮSOBEM KONÁNÍ – KVŮLI 
KORONAVIROVÝM OMEZENÍM SE 
POPRVÉ KONALO ONLINE.

Vzhledem k tomu, že v době pandemie a zákazu 
shromažďování většího počtu osob už podob-
ným způsobem jednaly rada, komise či výbory, 
radnice už s přípravou zkušenosti měla. Musela 
přistoupit i k určitým omezením oproti osobní-
mu jednání, například do diskuze se bylo třeba 
hlásit pomoci chatu. Anebo byly dle dohody 
zrušeny interpelace.
Zastupitelé měli na  jednání zařazený pouze 
jeden bod, a  to využití nabídky předkupního 
práva na odkoupení jedné šestiny domu včet-
ně pozemku v Dejvické ulici od dvou vlastníků. 
Tento bod už se na jednání i v komisích objevil 
poněkolikáté. Stalo se, že už zastupitelé jednou 

prodej schválili, ovšem zápis do katastru zasta-
vil magistrát, když zjistil, že kupní cena nabíd-
nutá prodávajícím neodpovídá posudku, byla 
překvapivě o  téměř jeden milion korun nižší 
než posudkem stanovených 14 milionů. Než 
se nesrovnalosti vyřídily, majitelé od  smlouvy 

odstoupili. Proto se bod dostal na jednání opět, 
tentokrát ovšem už jen jako možnost dorovnat 
nabídku od nájemce nebytového prostoru, a to 
za celkovou cenu 17 milionů korun. Tu však za-
stupitelé nepřijali a předkupní právo na nemo-
vitost tak nevyužili. 

KONTROLNÍ VÝBOR SE POSLEDNÍ 
DVA MĚSÍCE ZABÝVAL VÝSLEDKY 
ANALÝZY VYBRANÝCH EXTERNÍCH 
PRÁVNÍCH POSUDKŮ, KTERÉ OB
JEDNÁVAL ÚŘAD MĚSTSKÉ ČÁSTI. 
ZÁVĚREČNOU ZPRÁVU PŘEDLOŽIL 
ZASTUPITELŮM JIŽ NA ŘÁDNÉM 
ZASEDÁNÍ V KVĚTNU. 
Výbor upozornil na vysoký podíl zkopírovaných 
a  neozdrojovaných pasáží v  textech externích 
právních stanovisek zpracovávaných advokátní-
mi kancelářemi JUDr. Petr Kubíček a JUDr. Len-
ka Lukešová, z  nichž některé vykazují znaky 
plagiátů. Proto konstatoval, že lze mít důvod-
né pochybnosti, zda při zadávání a následném 

zpracování posuzovaných externích právních 
stanovisek byly vždy dodrženy principy účel-
nosti, efektivnosti a hospodárnosti. Tuto zprávu 
předložil jeho předseda Petr Píša (Zelení) i  za-
stupitelům na posledním jednání. Ještě, než se 
rozběhla dlouhá diskuze, navrhl předseda klu-
bu Pirátů Ondřej Chrást na  základě „zjištěných 
prokazatelných pochybení ve věci objednaných 
externích právních stanovisek, a  to pochybení 
z  hlediska účelnosti, efektivnosti a  hospodár-
nosti, což je závěr kontrolního výboru, jakož 
i  s  přihlédnutím k  odmítnutí vysvětlení těchto 
pochybení ze strany starosty, odvolat Ondřeje 
Koláře z  funkce starosty MČ Praha 6.“ Podporu 
pro své stanovisko nezískal ani při dvouhodino-
vé diskuzi, pro hlasovalo pouze 10 zastupitelů, 

17 bylo proti, dva se zdrželi a osm nehlasovalo.  
„Piráti mě vyzývali a vyzývají k rezignaci každou 
chvíli z  více či méně absurdních důvodů, při-
čemž tentokrát si jako důvod vybrali údajnou 
kauzu plagiátů,“ komentoval veřejně pokus 
o své odvolání starosta Ondřej Kolář (TOP 09).

  Výbor pro otevřenost, média a  participaci 
projednal návrh předsedy O. Kužílka (STAN), 
jak poskytovat právní analýzy městské části 
Praha 6 podle infozákona, a pověřil jej  získat 
k  němu stanoviska tajemníka a  právního   
 odboru.

  Komise pro sociální a zdravotní problemati-
ku doporučila radě schválit individuální do-
taci Nemocnici Milosrdných sester sv. Karla 

Boromejského v Praze na provoz terapeutic-
ké dílny dětského a dorostového detoxikač-
ního centra. To poskytuje komplexní detoxi-
kační péči drogově závislým, problémovým 
uživatelům nebo takzvaným pokročilým ex-
perimentátorům s alkoholovými a nealkoho-
lovými drogami do dokončeného osmnácté-
ho roku života. 

  Členové výboru pro výchovu a  vzdělávání 
vzali na vědomí a ocenili významné rozšíření 
běžného provozu mateřských škol v  měsí-
cích červenci a srpnu.

  Zastupitelé souhlasili s  tím, aby Praha 6 

požádala hlavní město o  svěření pozemku 
na  Vítězném náměstí, přesněji o  středový 
pás, kde se konají Trhy na Kulaťáku. A to ze 
dvou důvodů – aby radnice mohla ovliv-
ňovat případnou plánovanou zástavbu 
a v okolí. A také hrozí, že by příští rok Praha 6  
musela za pozemek platit nájem, a to až mi-
lion korun. 

  Zastupitelstvo také potvrdilo nový dodatek 
o spolupráci se spolkem Farmářské trhy. Ten 
tak bude pořádat oblíbené farmářské trhy, 
které se nově jmenují Trhy na  Kulaťáku, až 
do konce roku 2025.

Mimořádné online 
zastupitelstvo 

Pokus o odvolání starosty kvůli posudkům 

12. ZASEDÁNÍ 
ZASTUPITELSTVA

se uskuteční ve čtvrtek 25. června 
v hotelu Pyramida (Bělohorská 24). 
Podrobnosti, stejně jako program 

zasedání budou zveřejněny na úřední 
desce. On-line přenos sledujete na

www.praha6.cz a facebooku Prahy 6.

K R ÁTC E  Z   R A D N I C E 

Mimořádné zastupitelstvo se 
konalo online, řádné o dva týdny 
později proběhlo kvůli coronovi-

ru v aule ZŠ Bílá.
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Procházka viničními usedlostmi

ZASTUPITELÉ SCHVÁLILI PRVNÍ 
BALÍČEK NA POMOC MÍSTNÍM 
PODNIKATELŮM, A TO VE VÝŠI  
50 MILIONŮ KORUN.  

Část z  této sumy – zhruba devět milionů ko-
run – bylo už během pandemie vydáno na ná-
kup ochranných pomůcek a dalšího materiá-
lu, dva a půl milionu korun putovalo formou 
navýšení provozního příspěvku školským 
zařízením na zajištění dezinfekce prostor, dez-

infekční a  ochranné prostředky nebo výdaje 
za potraviny na zajištění stravování dětí rodi-
čů pracujících v  záchranných složkách. Oka-
mžitá pomoc 2,5 milionu směřovala do  pe-
čovatelské služby a stejná částka do  léčeben 
dlouhodobě nemocných, mimo jiné třeba 
na  pořízení notebooků a  tabletů pro komu-
nikaci hospitalizovaných s blízkými nebo roz-
vedení wifi po budově. Léčebny také bojovaly 
s  výpadkem peněz poté, co kvůli karanténě 
nesměly přijímat nové klienty, a  navíc ještě 
musely vytvořit lůžkovou rezervu pro případ 
karantény, přičemž na tato místa nedostávaly 
úhrady od zdravotních pojišťoven.
 Záchranný balíček I  počítá i  s  poukázkami 
formou stravenek, které lze použít na  nákup 
potravin, léků, vitamínů a  potravinových 
 doplňků pro seniory a  děti ze sociálně sla-
bých rodin, nebo s příspěvky na  letní tábory 
a letní školičky. Výběr těch, ke kterým pomoc 
zamíří, bude vycházet z evidence sociálně sla-
bých  rodin a osob, se kterými sociální odbor 
průběžně pracuje, a bude schválen radou. Ze 
zvláštního fondu starosty s  rozpočtem pět 
milionů korun bude možné řešit individuál-
ní pomoc u  zvlášť tíživých případů postiže- 
ných propadem příjmů v  době pandemie, 
tyto případy bude posuzovat pracovní sku-

pina k  tomu určená. Fond starosty bude  
řešit snížení nebo odpuštění nájmu zdravot-
nickým a  sociálním zařízením, neziskovým 
organi zacím, které musely omezit nebo zasta-
vit  činnost.
V Záchranném balíčku je zahrnuto i sanování 
propadu příjmů, který v rozpočtu Prahy 6 způ-
sobí rozhodnutí odložit nájmy provozovate-
lům nebytových prostor, odpuštění místních 
poplatků nebo odpuštění poplatků za  zóny 
placeného stání. Praha 6 ale nejdřív hodlá re-
agovat a navázat na pomoc, kterou poskytne 
vláda a hlavní město, celkový rozsah pomoci 
ozřejmí až poté, co budou známé kroky ze 
strany státu.
Tento první záchranný balíček obsahoval 
pouze podporu, na níž existovala elementár-
ní shoda. „Radnice zároveň připraví druhý zá-
chranný balíček, kde by mělo být připraveno 
až šedesát milionů korun. Podpora z  něj by 
měla směřovat k  šestkovým podnikatelům 
a  občanům zasaženým pandemií,“ konstato-
val při představování podpory místostarosta 
pro majetek Jan Lacina (STAN) s tím, že radni-
ce stále čeká, jakou pomoc získají podnikatelé 
od vlády. Záchranný balíček II by mohl obsa-
hovat například vouchery, které by bylo mož-
né uplatnit v místních provozovnách.

Balíček na pomoc občanům a podnikatelům

Po vynucené pauze opět pokračují vlastivědné procházky Prahou 6 s průvodkyní Hedvikou Čenkovou. V posledním květnovém týdnu vedla vycházka na Bí-
lou Horu, další vás zavede na viniční usedlosti. Sraz je v úterý 23. června v 17 hodin na nároží Evropská-Horoměřická, u výstupu z metra Bořislavka. Z Červe-
ného vrchu se vydáte nejen za bývalými viničními usedlostmi, ale také si prohlédnete moderní architekturu 20. století. A připomenete si historii takzvaného 
Houtyše – legendární hospody. Vycházku pořádá Praha 6 a vstup je zdarma.
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HRADČANSKÁ – ČTVRŤ 21. STOLETÍ
POZEMKY MEZI ŽELEZNICÍ A ULICÍ 
MILADY HORÁKOVÉ NA HRADČA
NECH PATŘÍ K NEJCENNĚJŠÍM NEJEN 
V PRAZE 6. RADNICE UŽ DELŠÍ DOBU 
POČÍTÁ S TÍM, ŽE BUDOU ZASTA
VĚNÉ. SOUČASNÁ KOALICE TENTO 
PLÁN POTVRDILA I VE SVÉM PRO
GRAMOVÉM PROHLÁŠENÍ. ZÁROVEŇ 
SI ALE DŮSLEDNĚ POHLÍDÁ, JAK 
BUDE ZDEJŠÍ NOVÁ ČTVRŤ VYPADAT. 

Čtvrť 21. století – tak by šlo jednoduše shrnout 
požadavky Prahy 6 na novou zástavbu na Hrad-
čanské. „Měl by se tady projevit koncept takzva-
ného smart city včetně chytrého řízení dopravy 
na křižovatkách a v ulicích, osvětlení, domy by 
měly splňovat standardy energeticky úspor-
ných objektů, předpokládá se šetrné zacházení 
nejen s dešťovou vodou. Především by ale měla 
oblast architektonicky navazovat na  koncept 
starých Dejvic a Bubenče, jejichž je pokračová-
ním,“ vysvětluje Jakub Stárek (ODS), statutární 
místostarosta, který má v  gesci územní rozvoj. 
A hned dodává, že koncept, který před nedáv-
nem představil Institut plánování a  rozvoje 
hlavního města Prahy (IPR), těmto požadavkům 
úplně neodpovídá. Proto rada městské části 
doporučila studii změnit a zapracovat do ní 17 
připomínek, které k návrhu doplnila. 

ŽÁDOST O ZMĚNU 
ÚZEMNÍHO PLÁNU

Návrh zveřejněný IPRem rozhodně neměl slou-
žit jako projekt pro začátek stavby. Jde o  pod-

klad pro změnu územního plánu, o kterou žádá 
hlavní město. V současnosti lze totiž stavět jen 
na malé části, zbytek je vedený mimo jiné jako 
izolační zeleň, parky, zařízení hromadné do-
pravy osob či parkoviště. Praha 6 se změnou 
územního plánu souhlasí, i  když k  podobě ná-
vrhu má výhrady a  připomínky. Na  tuto lokali-
tu totiž stále platí územní studie Hradčanská 
– Špejchar, která je zapsaná v Ústavu územního 
rozvoje v  Brně. Tato studie řešila uspořádání 
území v kódu míry využití H. Nově navrhovaná 
kapacita však dosahuje mnohem vyššího kódu 
zástavby, a to S. Na 86 670 metrech čtverečních 
by mělo vzniknout 269  960 metrů podlažních 
ploch, z toho 65 374 metrů v podzemí. Praha 6 
tedy žádá zadavatele, aby jí tento nárůst zasta-
věnosti vysvětlil.
V  lokalitě se také musí vyjasnit vlastnictví po-
zemků a nejasnosti v různých předkupních prá-
vech. Je dané, že v  tuto chvíli větší část z  nich 
patří Správě železnic (tak se nově přejmenova-
la SŽDC) a menší hlavnímu městu Praha, které 
však radnice Prahy 6 požádala, aby je převedlo 
na  ni. Tím by se šestka stala klíčovým aktérem 
v tomto území, a i v budoucnu tady mohla pro-
sazovat své názory a představy. 
Než se vyřeší tyto dvě zásadní věci, na Hradčan-
ské se stavět nezačne. Odhady hovoří o tom, že 
půjde-li vše bez velkých problémů, k  zahájení 
realizace projektu dojde v  horizontu osmi až 
deseti let. 

S OHLEDEM NA HISTORII
Omezení využití tohoto rozvojového území 
přináší jeho samotné umístění – nachází se to-
tiž v  ochranné zóně mezi památkovou zónou 

a památkovou rezervací, tedy mezi starými Dej-
vicemi a  Hradčany. Lokalita je součástí území 
se zákazem výškových staveb. Navíc se v území 
dochovaly tři památkově chráněné objekty spo-
jené s  Buštěhradskou dráhou – jde o  nejstarší 
nádraží v hlavním městě Praha-Bruska, vodojem 
a  současnou budovu Dejvického nádraží (více 
o nich na straně 22). „Praha 6 bude nejen trvat 
na  tom, že musejí být tyto objekty zachované, 
což vyžaduje už jejich zařazení mezi památky 
a  odvolává se na  to i  samotná studie, zároveň 
ale musí být kolem nich zachovaný dostatečný 
veřejný prostor, aby tyto památky vynikly a ne-
ztratily se mezi novostavbami,“ říká radní pro 
památkovou péči Eva Smutná (TOP 09). Podle ní 
je zároveň velmi důležité, aby byl tento prome-
nádní veřejný prostor, který vznikne po trase že-
leznice v rámci modernizace trati na Kladno a je-
jího zahloubení pod zem, navázán na budoucí 
uvolněný koridor, takzvanou Zelenou radiálu, 
odpočinkovou zónu v trase Buštěhradské dráhy.

VÝŠKA DOMŮ
Okolí stanice metra Hradčanská, ačkoli jde 
o jedno z center Prahy 6, vypadá kvůli chybějící 
zástavbě po jedné straně ulice Milady Horákové 
poměrně neutěšeně. Doplnit sem domy a  vy-
tvořit uliční čáru je tedy žádoucí. Ovšem tak, aby 
přirozeně navazovala na  současnou zástavbu 
a  respektovala koncepci architekta Antonína 
Engela. To se však v současné koncepci IPRu ne-
děje. Ten zde plánuje více než deset staveb urče-
ných pro bydlení i komerční využití. Právě jejich 
výšky a objemu se týká řada připomínek, které 
k  návrhu radnice má. „Naším dlouhodobým 
cílem je dostat do  Prahy 6 kvalitní občanskou 

  Doplnit do projektu chybějící městskou vy-
bavenost. Vymezit zde objekty pro chybějící 
státní správu na Praze 6, a to konkrétně pro 
obvodní soud, finanční úřad, úřad státní so-
ciální podpory a podobně.

  Přípravu objektů v této lokalitě koordinovat 
s přípravou a realizací tunelů železnice pod 
nimi.

  Vrátit do ulice Milady Horákové původní vý-
škovou hladinu zástavby.

  Neumisťovat stavby mimo řešené území, 
tedy mezi ulice M. Horákové a Na Valech.

  Nezastavovat parčík štábního kapitána 
 Morávka. 

  Pochybnosti jsou o  oprávněnosti zástavby 

Václavkovy ulice až ke Svatovítské. O ní lze 
alternativně uvažovat až na  základě defi-
nitivního řešení zástavby ze západní strany 
Svatovítské.

  Praha 6 chce doložit, proč má jedna ze dvou 
dominant dvanáct pater. Pro standardní 
funkční využití, tedy bydlení a  administra-
tivu, je stanovena výška domů v  Dejvicích 
poloviční, tedy šest pater.  

  Praha 6 doporučuje zachovat průběh his-
torické cesty z  Letohrádku královny Anny 
do  místodržitelského letohrádku v  Králov-
ské oboře.

  Radnice také požaduje všesměrné dopravní 
připojení lokality z východu na třídu Milady 

Horákové. Neakceptuje námitky, že by do-
šlo ke  zbrzdění tramvajové dopravy, když 
o pár set metrů dál na obě strany trati toto 
řešení funguje bez námitek.

  Dříve, než dojde k výstavbě na Hradčanské, 
by měl být dokončený KES, komunikace Ev-
ropská-Svatovítská. Skrz něj dojde k  napo-
jení dopravy v nové čtvrti. 

  Praha 6 trvá na  bezkolizním průběhu cyk-
lostezek navazujících na  takzvanou Zele-
nou radiálu ve  stopě dnešní buštěhradské 
dráhy za klíčový požadavek. To je ve studii 
naplněno.

  Z  hlediska dopravy v  klidu není jedno-
značně definován počet parkovacích míst. 
Radnice požaduje řešit i  kapacitu dopravy 
v  klidu pro přilehlé území Dejvic, není-li 
možné v  podzemí, pak nadzemním parko-
vacím domem. 

NEJDŮLEŽITĚJŠÍ PŘIPOMÍNKY PRAHY 6 KE STUDII 
ZVEŘEJNĚN IPREM:
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 V budoucnu by zde měla vyrůst nová čtvrť, k návrhu, který zveřejnil IPR, má však radnice množství připomínek.

 Území mezi Dejvicemi a ulicí Milady Horákové je v současnosti téměř nevyužívané...
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vybavenost. Proto bychom chtěli, aby se právě 
v tomto místě nacházel finanční úřad pro Prahu 
6 a naši občané nemuseli dojíždět do Holešovic, 
dále úřad práce, úřady státní sociální podpory 
a podobné instituce,“ říká místostarosta Stárek. 
Počítá s  tím i  zveřejněný návrh, pro tyto účely 
vyčleňuje budovu mezi ulicemi Bubenečská 
a Pelléova.
A co dalšího studie obsahuje? V části přiléhají-
cí k Václavkově ulici by měly být domy určené 
k bydlení, směrem k ulici Milady Horákové nao-
pak administrativní objekty. Obchody a kulturní 
zařízení se nacházejí v domech co nejblíže vstu-
pu do dopravního terminálu, který bude sloužit 
nejen pro metro A, ale také dráhu do  Kladna 
a na letiště. 
Takové využití odpovídá víceméně i  plánům 
městské části. Co se však liší, je hustota a výška 
zástavby. Mimo jiné Praha 6 nesouhlasí s  dva-
náctipodlažní budovou určenou k  bydlení 
a  administrativě a  trvá na  dodržení výšky, jaká 
je v  Dejvicích běžná – šest nadzemních pater.  
Jedinou výjimkou je dům označovaný jako G2 
na ulici Milady Horákové, kde radnice dvanácti-
patrovou dominantu akceptuje. „Jednomu vyšší-
mu objektu bych se tady nebránil ani já, ačkoli 
dvanáct pater mi připadá moc,“ dodává historik  
a architekt Zdeněk Lukeš. Rada se také vyslovila 
proti zástavbě v parčíku kapitána Morávka, i pro-
to, že by se tak uzavřel výhled z Dejvic na Pražský 
hrad. Pochybnosti má o  tom, zda je nutné při 
Václavkově ulici umisťovat domy až ke Svatovít-
ské. Zdeněk Lukeš se zase zamýšlí nad  využitím 
tohoto místa: „Parcela na  křižovatce třídy Mila-
dy Horákové a  Svatovítské by podle mě měla 
být vyhrazena nějaké veřejné stavbě, neboť jde 
o zásadní trasu spojující centrum Nových Dejvic 
s  areálem Pražského hradu, který si žádá určitý 
akcent.  Před časem přišel docent  Fajt s  nápa-
dem postavit tam novou budovu národní gale-
rie, ale mohlo by tam být i něco jiného.“

VYŘEŠENÁ DOPRAVA JE 
PODMÍNKOU
Podmínkou pro zahájení stavby v oblasti Hrad-
čanské je nejen změna územního plánu, ale 
také vyřešení dopravní situace v  této oblasti, 
která je přetížená už nyní. V  území po  zpro-
voznění dráhy na  Kladno a  letiště vznikne 
důležitý dopravní uzel, umístěný v  podzemí. 
Z  terminálu na  Hradčanské zůstane na  po-
vrchu  viditelná pouze stříška, kterou se bude 
vstupovat do  podzemí a  tam se budou ode-
hrávat přestupy z metra na vlak a opačně. Za-
budování železnice však přinese ještě jednu 
výhodu – uvolní se podjezd pod Svatovítskou 
ulicí, kudy nyní jezdí vlaky. „Právě jím by měla 
být odváděná doprava z  nové čtvrti, k  napo-

jení na  Svato vítskou dojde mimoúrovňovou 
křižovatkou. Naší další podmínkou pro stavbu 
v této lokalitě je dokončení KES, tedy komuni-
kace Evrop ská-Svatovítská. Je nepřijatelné, aby 
odtud auta jezdila přes Václavkovu ulici,“ dodá-
vá Jakub Stárek. 
Vyřešit se musí i  doprava v  klidu, tedy parko-
vání. Obvyklý způsob, tedy vybudovat pod 
domy dvě či tři patra a  v  nich vytvořit pod-
zemní  garáže, zde příliš realizovat nelze, proto-
že pod místem prochází tunel Blanka, vznikne 
tady i  železniční tunel. Při jeho stavbě bude 
mít šestková radnice podmínku, aby zvolené 
technické řešení dovolovalo založení nových 
domů na  povrchu. Jak se uvádí přímo ve  stu-
dii, par kování v  podzemních podlažích je tě-
mito stavbami zásadně omezené, ve východní 
části území tak budou komerční plochy bez 
možnosti parkování. Z  celkově navržených 
1868 parko vacích míst by jich mělo být pod 
povrchem pouze 158, pro zbytek je třeba najít 
místo na  povrchu.  Navíc radnice si přeje, aby 
zde vznikla parkovací místa i pro staré Dejvice, 
kde jich je stále nedostatek. 

Institut plánování a  rozvoje hlavního měs-
ta Prahy je příspěvková organizace, hlavní 
koncepční pracoviště v oblasti architektury, 
urbanismu, rozvoje a tvorby hlavního měs-
ta. Spolupracuje na významných rozhodnu-
tích v těchto oblastech, zpracovává a koor-
dinuje dokumenty v  oblasti strategického 
a územního plánování a rozvoje, veřejného 
prostoru a dokumenty dopravní, technické, 
krajinné a ekonomické infrastruktury. 

CO JE IPR?

Praha 6 rozhodně nesouhlasí s tím, aby výstavba jakkoli 
zasahovala do parčíku štábního kapitána Morávka.

  Vizualizace možného budoucího řešení křižovatky Svatovítské a Václavkovy ulice.
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PAVEL WEBER/ZELENÍ
Území poblíž Hradčanské 
a železničního nádraží je ne-
pochybně vhodné k budou-
cí zástavbě. Taková zástavba 
ovšem musí respektovat 
charakter lokality, měla by 
tedy navazovat na  struktu-

ru přilehlých Dejvic a  neměla by z  výškového 
hlediska konkurovat Pražskému hradu. To se 
rozhodně nedá říci o  návrhu, kterému Rada 
městské části vyjádřila, byť podmínečný, sou-
hlas. Podkladová studie pro změnu územního 
plánu totiž předpokládá, že nová výstavba při-
vede do  lokality mezi třídou Milady Horákové 
a  stávajícím nádražím Praha-Dejvice na  osm 
tisíc zaměstnanců v kancelářích, a plánuje vznik 
bloků husté zástavby včetně dvou dvanácti-
patrových věžáků. Rada zde obešla jak odbor-
nou Komisi územního rozvoje, tak neprovedla 
jakoukoli konzultaci s veřejností. Není konečně 
možné zapomenout ani na kontroverzi ohledně 
pozemků v lokalitě, na které získala za podezře-
lých okolností předkupní právo developerská 
společnost. Za Zelené proto říkáme této podo-
bě zástavby jasné ne.

JAN LACINA /STAN
Prostor kolem Hradčanské je 
dnes největším dopravním 
uzlem Prahy 6 a má navzdo-
ry mohutnému pohybu aut, 
autobusů, vlaků i lidí dobrou 
karmu, o kterou bychom ne-
radi přišli. Zároveň se zdá lo-

gické – zvlášť po zanoření železnice na Kladno 
pod zem – aby se prostor dostavěl odpovídající 
městskou zástavbou. Pražský Institut pláno-
vání a  rozvoje (IPR) označuje území už od  fot-
balového stadiónu Sparty podél třídy Milady 
Horákové až ke Svatovítskému mostu jako tzv. 
severozápadní perimetr a má s ním velké plány. 
Ty se odrážejí ve  studii, kterou nám nedávno 
IPR představil a  kterou kolegové Zelení s  tra-
dičními alarmistickými fanfárami vystřelili mezi 
zděšené obyvatele Prahy 6. Povinností repre-
zentantů Prahy 6 je ale udržet území v místních 
proporcích, odpovídajících okolní zástavbě 
a měřítkům. Řekl bych, že v tom na radnici pa-
nuje elementární shoda mezi koaličními part-
nery i  odborným zázemím, o  postoj opozice 
v  tomto ohledu nemám žádný strach. Slovo 
městské části je ve  vyjednáváních významné, 
právo veta však nemáme. Proto je nutné zůstat 
ve střehu.

JAKUB STÁREK/ODS
Dejvice a Bubeneč jsou dlou-
hodobě chápány jako cent-
rum Prahy 6. Tomuto centru 
chybí veřejné instituce, které 
by stotisícové město mělo 
zabezpečit na  svém úze-
mí. Je to zejména. finanční 

úřad či soud. Po zahloubení dráhy se nám ote-
vře příležitost centrum Prahy 6 dostavět. Byty 
a kanceláře by měla doplnit i potřebná veřejná 
vybavenost (zejména školy). Zástavba za dejvic-
kým nádražím musí navazovat na koncept arch. 
Engela a  citlivě doplnit oblast, která přes ulici 
navazuje na  Hradčany. Třída Milady Horákové 
by tak měla získat příznivější vzhled a ztratit tak 
charakter neohraničené dálnice. Kromě toho, že 
čtvrť má být výstavní, tak má získat i funkce čtvr-
ti budoucnosti a  investor by měl efektivně pra-
covat s  vodou, zelení, chytrým vedením drátů 
a dalších rozvodů kolektory, chytře řídit dopravu 
i  parkování. Celé území pak protne tzv. zelená 
magistrála, resp. cyklostezka a rekreační prostor, 
která nahradí těleso železnice po  jejím zahlou-
bení. Nyní se v tomto příběhu nacházíme v bodě 
0 a je třeba vykročit sebevědomě, ale v maximál-
ní shodě se všemi aktéry.

EVA SMUTNÁ/TOP 09
Území Hradčanské již svojí 
polohou předurčuje mož-
nosti budoucího vývoje. Leží 
v předpolí Pražského Hradu 
a  zároveň zde stojí tři pa-
mátkově chráněné stavby, 
ale o těch více v Genius loci 

dnešního vydání. Na  celé území existuje stále 
platná a  zapsaná územní studie, která stanoví 
jeho možnou zástavbu v  dostatečné kapacitě, 
ale i  výšce. Ta je určena výškovou hladinu tak, 
aby nedošlo k poškození krajinného rázu a byl 
zachován soulad nového centra s okolní zástav-
bou. V případě realizace tunelové stavby želez-
nice bude územím Hradčanské procházet jedi-
nečná stavba celoměstského významu - Zelená 
radiála, vycházkový koridor, jež je předmětem 
uzavřeného memoranda, jehož jsem gestorem. 
Dalším důležitým faktorem, který ovlivní bu-
doucí výstavbu, je doprava a  parkování. Dnes 
mají Dejvice a Bubeneč v tomto směru značný 
deficit, který by toto území mohlo na  pozem-
cích hl. města částečně řešit. Zároveň si uvědo-
muji, že stavby metra i budoucí železnice zabí-
rají značnou část podzemí, a to se stává vážným 
limitem pro kapacitu i využití budoucí zástavby 
ve vztahu k řešení dopravy v klidu. A jak to vní-
máte vy, moji spoluobčané. Vaše názory uvítám.

MARTIN POLÁCH/ANO
Cenný prostor mezi ulice-
mi Václavkova, Svatovítská 
a  Milady Horákové je před-
určen k  zástavbě. Regulační 
plán Antonína Engela z roku 
1921 se zastavěním sice 
nepočítal, ale to bylo dáno 

také aktivním využíváním Buštěhradské dráhy, 
které i dnes vytváří bariéru ve městě. V platném 
územním plánu jde o  zastavitelné území smí-
šené funkce s koeficientem zastavění H. Objem 
je tedy dán. Po zahloubení Buštěhradské dráhy, 
bude tento prostor připraven k urbanizaci a ve-
dení města by mělo znát jeho budoucí podobu. 
Je dobře, že IPR zadává studie, ale význam této 
lokality by si zasloužil veřejnou architektonickou 
soutěž. Spíše než na  výšky jednotlivých domů, 
je důležitější soustředit se na městské prostory, 
které zde musí vzniknout. Především okolí his-
torické budovy Dejvického nádraží a  zástavba 
budoucího náměstí na Hradčanské. Výškově by 
neměla zástavba konkurovat stávajícím domi-
nantám. Pokud by aktuálně zpracované studie 
prokázaly velký objem zástavby daným územ-
ním plánem, má město dostatek času na její re-
gulaci jakoukoliv formou.

Jak se díváte na budoucí urbanistické uspořádání Hradčanské?  
JANA KABELOVÁ/PIRÁTI
Urbanistické uspořádání 
Hrad čanské v  uvolněném 
prostoru po  zahloubení že-
leznice musí respektovat své 
okolí a  navázat na  stávající 
výstavbu. Území o  rozloze 
46 tisíc m2, ležící v  blízkosti 

Hradčan, obdařené výbornou dopravní do-
stupností všemi druhy MHD, je poklad.  Městská 
část ani hlavní město si nesmí nechat proklouz-
nout mezi prsty příležitost umístit sem kromě 
bytových domů i  objekty občanské a  veřejné 
vybavenosti. Radní ve svých kancelářích ovšem 
nevymyslí, co lidem nejvíce vadí a co jim nao-
pak chybí. Na to se musí svých občanů zeptat. 
A  lidé jim kromě účelu staveb jistě rádi sdělí 
i svůj názor na míru zastavitelnosti lokality v je-
jich sousedství. Odpověď na otázku, zda je pro 
občany žádoucí území nacpat domy k prasknu-
tí a vystavět zde i dvanáctipatrové věžáky, nebo 
zachovat sídelní charakter okolní zástavby bez 
přetlaku kancelářských objektů, lze snadno 
předvídat. Radnici tak nezbývá než začít s  ve-
řejností doopravdy spolupracovat a nechat tak 
možnost vzniku moderní čtvrti ke spokojenosti 
jejích uživatelů.

  Vizualizace možného budoucího řešení křižovatky Svatovítské a Václavkovy ulice.
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PRAHA 6 SE SNAŽÍ VRÁTIT CHODNÍ
KŮM V HISTORICKÉ ČÁSTI BUBEN
ČE A DEJVIC POVRCH, KTERÝ SEM 
PATŘÍ, TEDY KAMENNOU MOZAIKO
VOU DLAŽBU. PŘI REALIZACI OPRAV 
A ÚPRAV JEDNÁ S INVESTORY, ABY 
JAKO FINÁLNÍ POVRCH UŽ NEVOLI
LI ASFALT. 

Odbor dopravy a  životního prostředí se snaží 
koordinovat nejen správce inženýrských sítí, aby 
pokud možno časově sjednotili opravy a rekon-
strukce, ale také požaduje, aby se v památkové 
rezervaci vraceli k původním povrchům a místo 
asfaltu volili kamennou mozaikovou dlažbu. 
Letos takto proběhla ve  spolupráci s  Pražskou 
plynárenskou a  Technickou správou komuni-
kací oprava Bubenečské ulice, následovat by 
měla ulice Jilemnického a  na  přelomu června 
a  července ulice Na  Hutích. Praha 6 za  to po-
máhá investorům s  vyprojektováním finálních 
povrchů a získáním stanoviska památkářů. „Pro-
sazení mozaiky není úplně jednoduché, protože 
vylití asfaltem je mnohem jednodušší a levnější. 
Přesto se budeme s  každým dalším opravova-
ným chodníkem snažit prosazovat mozaiku,“ 
říká místostarosta pro dopravu Jiří Lála (ODS) 
a  doplňuje, že nejtěžší bývá získat souhlasné 
stanovisko od  památkářů, kteří jsou tak para-
doxně největší brzdou toho, aby se chodníky 
nevracely pouze do  stavu před rekonstrukcí, 
tedy do asfaltu.

Jde nejen o vzhled
„Kamenná mozaika na  chodnících nejenže vy-
padá lépe, ale má i další výhody. Mírní dopady 

klimatických změn na  život ve  městě, protože 
se řadí mezi takzvané vsakovací povrchy, tedy 
po takovém chodníku neodteče voda pryč jako 
u  asfaltu,“ nabízí další výhody zastupitel Petr 
Píša (Zelení).
 Výhodou je i rozebíratelnost mozaiky – při dal-
ších opravách či rekonstrukcích stačí kamenné 
kostky vyndat, místo opravit a  opět je složit 
do  původního obrazce, což vypadá lépe než 
asfaltová záplata. Návrh vzoru, do nějž se chod-
níky skládají, připravuje městská část, upravují 
a schvalují památkáři.  

Městská část se snaží v  této praxi i  nadále po-
kračovat tak, aby asfalt z chodníků starých Dej-
vic a Bubenče časem zmizel. Platí to i pro ulice, 
jejichž kompletní rekonstrukce připravuje Tech-
nická správa komunikací. V  nejbližší době by 
mělo jít o ulici Generála Píky, Jaselskou, Ve Stru-
hách nebo Šáreckou. 

Chodníky v památkové rezervaci bez asfaltu

Uzavírky silnic
  Do 19. června zůstává uzavřená kvůli re-

konstrukci kanalizace Šermířská ulice.

  Od 11. května do 16. srpna neprojedete 
ulicí U Laboratoře v úseku Nad Octárnou 
– Střešovická. Probíhá zde obnovou vo-
dovodního řadu.

  Ještě celý červen potrvá uzavírka Slunné 
ulice v úseku Dělostřelecká – Pevnostní, 
také tady se opravuje vodovodní řad.

  Do  18. července musíte počítat s  uza-
vírkou Potoční ulice kvůli obnově vodo-
vodního řadu.

  Pouze jedním pruhem se bude 
do  14. června projíždět ulicí Zengrova. 
Projíždět se dá pouze ze směru od ulice 
Na Míčánce, naopak pruh od Mylnerov-
ky je uzavřený. Provádí se tady obnovu 
vodovodního řadu. 

  Od začátku června do 4. července bude 
opět uzavřená ulice Pod Novým lesem 
v  úseku od  křižovatky s  ulicí vedoucí 
k  Zahradnictví Chládek až po  ulici Nad 
Zahradnictvím.
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SOCHAŘ JAN KOVÁŘÍK UŽ DOKON
ČIL MODEL SOCHY MARIE TEREZIE, 
KTERÁ BUDE V ZÁŘÍ ODHALE
NA VE STEJNOJMENNÉM PARKU 
U PRAŠNÉHO MOSTU. STEJNĚ JAKO 
KONEČNÉ DÍLO JE PŘES PĚT METRŮ 
VYSOKÝ. 

Z polystyrenového modelu se nyní bude snímat 
zhruba čtyřicetidílná forma, následně se pů-
vodní model zbrousí o sílu finálního materiálu, 
který přijde mezi formu a  jádro sochy. „Výdu-
sek bude z geopolymerní směsi, lze ji přirovnat 

k  umělému kameni,“ vysvětluje sochař, který 
na  díle intenzivně pracuje poslední rok. Dese-
tinový model postupně zvětšoval a  upravoval 
až do  současné podoby ve  velikosti jedna ku 
jedné. Finální výdusek pak bude vznikat přímo 
v  místě, kde bude památník umístěn. Tam se 

momentálně již připravují základy, které osmi-
tunovou sochu podrží.
Cesta ke vzniku pomníku začala již v roce 2013, 
kdy městská část vypsala výtvarnou soutěž 
na podobu sochy panovnice. „Záměr byl hodně 
spojen s místem, protože nad Prašným mostem, 
nad nově vybudovanou křižovatkou v  rámci 
tunelového komplexu Blanka, vznikl parkový 
prostor,“ popisuje místostarosta pro veřejný 
prostor a  územní rozvoj Jakub Stárek (ODS). 
Před třemi lety, 300 let od narození vladařky, byl 
položen základní kámen pomníku a hlavní měs-
to park následně pojmenovalo po Marii Terezii.
Vznikající socha již nyní vzbuzuje rozdílné re-
akce veřejnosti. Může za to nejen obrozenecký 
mýtus o  třech stoletích úpění pod nadvládou 
Habsburků, ale i  originální pojetí pomníku. 
„Když jdete do  veřejného prostoru s  tvarem, 
který je takhle moderní a  vlastně odvážný, je 
to riziko. Ale my tu odvahu máme a už se těším 
na podzim, až veřejnost začne říkat všechno, co 
si o tom myslí,“ dodává místostarosta pro kultu-
ru Jan Lacina (STAN). 
Reakce lidí podle Jana Kováříka odpovídají 
tomu, že se v  posledních letech do  veřejného 
prostoru sochy neinstalují, veřejnost tudíž není 
vzdělávána moderním uměním. „Je dobré, že 
nové věci vznikají, aby v  tomto směru mohly 
vychovávat veřejnost,“ dodává sochař, s  jehož 
dílem se aktuálně můžete seznámit na výstavě 
v Galerii hlavního města Prahy v Trojském zám-
ku, která trvá do konce října.

UNIVERZITNÍ BUDOVY VŠCHT 
V DEJVICKÉM KAMPUSU PROPOJU
JÍ DVĚ NOVÉ LÁVKY. K ODVÁŽNÉMU 
PROJEKTU SE ŠKOLA INSPIROVALA 
U ARCHITEKTA ANTONÍNA ENGELA 
A JEHO PLÁNŮ Z 30. LET MINULÉ
HO STOLETÍ. 
Dva téměř pětadvaceti metrové můstky opláš-
těné skleněnými tabulemi, osazené nad Stu-
dentskou ulici, zvýší komfort pro studenty i za-
městnance a  odstraní zbytečné bariéry. Škola 
kromě pohodlného propojení získala i  další 
únikové východy. Mostní konstrukce obou lá-
vek tvoří prostý nosník uložený na dva železo-
betonové pilíře, které jsou přisazeny k fasádám 
stávajících budov. Ty jsou obloženy soklovým 
kamenem a opticky sjednoceny s fasádou bu-
dovy. Na konstrukci obou můstků bylo použito 
téměř 80 tun oceli, celková hmotnost jednoho 
můstku je přibližně 40 tun. Návrh pochází z díl-
ny ateliéru ov-a, který zvítězil v architektonické 

soutěži, samotnou stavbu realizovala společ-
nost Metrostav. Lávky vyšly univerzitu na  60 
milionů korun. Škola bude čerpat prostředky 
z ministerského dotačního fondu ISPROFIN. 
S propojením budov počítal již architekt Anto-
nín Engel v  urbanistickém návrhu dejvického 

kampusu z  třicátých let 20. století. Tento ná-
vrh však nebylo možné následovat, neboť byl 
založen na  masivních zděných konstrukcích 
na  pilířích a  klenbách, které by v  současnos-
ti významně zasahovaly do  pěší komunikace 
a omezovaly dopravu. 

Model Marie Terezie dokončen 

Nové lávky 
v kampusu

Komise hodnotitelů návrhu 
ocenila prostorovou mříž-

ku ocelových trubek, která 
působí jako napnutá mezi 

budovami, spojuje obdélník se 
šestiúhelníkem, který odkazu-
je ke světu organické chemie 

– benzenovému jádru. 
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ZAČÁTKEM KVĚTNA UPLYNULO 
75 LET OD KONCE DRUHÉ SVĚTO
VÉ VÁLKY. VZPOMÍNKY NA ČESKÉ 
I ZAHRANIČNÍ HRDINY BYLY KVŮLI 
MIMOŘÁDNÉ SITUACI KOMORNÍ. 
Starosta Prahy 6 Ondřej Kolář (TOP 09), zástup-
ci opozičních a  koaličních strana i  senátoři Jiří 
Růžička a  Václav Hampl uctili památku pad-
lých vojáků a  účastníků bojů u  pomníků Rudé 
armády při Evropské třídě, u Památníku česko-
slovenským zahraničním vojákům na Vítězném 
náměstí, u Památníku padlým válečným parašu-
tistům v Technické ulici a Památníku padlým čs. 
letcům na nám. Svobody. 
V pondělí 11. května se v Rooseveltově ulici ko-
nala vzpomínka na několik stovek českosloven-
ských občanů, které odtud v  roce 1945 začaly 
unášet speciální jednotky Rudé armády SMĚRŠ 
do  ruských pracovních táborů – gulagů. „Všiml 
jsem si, že se letos během oslav Dne vítězství 
a 75. výročí konce války konečně otevřeně pro-
bírají všechny souvislosti spojené se začátkem, 
průběhem i závěrem 2. světové války. Tedy neje-
nom výklad dějin, který nám tady po  dlouhá 
desetiletí servírovala sovětská a  komunistická 

propaganda,“ konstatoval u  pamětních desek 
v  Bubenči místostarosta Jan Lacina (STAN). 
„Osudy odvlečených mě nepřestávají fascino-
vat, osudy plné odvahy, naděje, zrady a poníže-

ní. A smrti. Nesmíme na ně nikdy zapomenout, 
nesmíme jako demokraté připustit, aby se tyto 
šílenosti znova děly,“ doplňuje zastupitel Ondřej 
Chrást (Piráti), který v domě bydlí a byl loňským 
iniciátorem znovuobnovení pietních připomí-
nek, které letos už organizoval primátor Zdeněk 
Hřib a hlavní město Praha.

Vzpomínky na konec druhé  světové války

JSTE SENIOREM, KTERÝ VYŽADUJE ČASTOU POMOC 
RODINY? ANEBO MÁTE V PRAZE 6 RODIČE ČI PRARO
DIČE, K NIMŽ ČASTO JEZDÍTE? PAK MŮŽETE V KLIDU 
A LEVNĚ PARKOVAT I V ZÓNÁCH, TEDY POKUD SI VYŘÍ
DÍTE TAKZVANÉ PEČOVATELSKÉ OPRÁVNĚNÍ. 
Existují dvě možnosti, jak získat levnější parkování v Praze 6, vždy o ně 
žádá osoba, která péči potřebuje. Podmínkou je trvalý pobyt v Praze 6, 
zároveň nesmí vlastnit jiné parkovací oprávnění, a je starší 80 let nebo 
pobírá příspěvek na péči alespoň III. stupně nebo je držitelem průkazu 
ZTP, ZTP/P. Pak může využít:

  Elektronické parkovací oprávnění lze vystavit až na  tři registrační 
značky, tedy v  péči o  seniora se může střídat několik členů rodiny 
a všichni jednoduše zaparkují. Oprávnění platí až pro pět parkovacích 
úseků v ulicích v okolí místa trvalého pobytu. Toto parkovací opráv-
nění lze vystavit na 6 nebo 12 měsíců za poplatek 180 korun za rok. 
Parkovat lze vždy pouze s jedním z registrovaných vozidel.

  Pečovatelské parkovací oprávnění lze vystavit i pro virtuální parko-
vací hodiny v  rozsahu stanoveného kreditu maximálně 3000 korun 
za rok, kdy máte hodinový tarif prostřednictvím virtuálních hodin se 
slevou 90 procent oproti běžnému tarifu. Vystavuje se opět až na tři 
registrační značky a  pro deset parkovacích úseků, ovšem na  celém 
území městské části. Lze ho tedy využít nejen při docházení za senio-
ry, ale i na jízdy k lékaři, na rehabilitaci, do obchodu a podobně. 

Pečovatelská parkovací 
oprávnění
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RADA MĚSTSKÉ ČÁSTI ZRUŠILA 
ZÁMĚR Z ROKU 2016, ŽE ČÁST PO
LIKLINIKY POD MARJÁNKOU BUDE 
SLOUŽIT JAKO LÉČEBNA DLOUHO
DOBĚ NEMOCNÝCH. ZÁROVEŇ SE 
ROZHODLA VYUŽÍT PRO STAVBU 
TOHOTO ZAŘÍZENÍ SVÉ POZEMKY 
V DRNOVSKÉ ULICI V RUZYNI.
Stárnoucí populace i špatný stav léčebny v Chit-
tussiho ulici, jejíž bezpečný provoz je zaručený 
pouze na několik následujících let, přiměly ve-

dení Prahy 6 hledat místo pro stavbu nového 
zařízení. V  roce 2016 vznikl plán na  přístavbu 
LDN v areálu Polikliniky Pod Marjánkou, ten se 
však neset kal s pochopením veřejnosti, samot-
ných lékařů z polikliniky i některých zastupitelů. 
Proti záměru vestavby léčebny do  břevnovské 
polikliniky hovořily i nejnovější statické posud-
ky. „Ty nás upozorňovaly na  závažné problémy 
betonových nosných konstrukcí a  ze stavební-
ho výzkumu vyplynulo, že rekonstrukci nelze 
provádět za provozu, byť částečně omezeného,“ 
přidává další důvod pro změnu záměru radní 

pro zdravotní a  sociální politiku Marián Hošek 
(KDU-ČSL).
Proto se Praha 6 rozhodla využít pozemek v Dr-
novské ulici v  Praze 6. Vejde se na  něj zařízení 
požadované kapacity, lokalita je dobře doprav-
ně dostupná autobusy a  výhledově se k  nim 
přidá prodloužená tramvajová trať.  Novostavba 
umožní přemístění klientů do  nového, moder-
ního zařízení odpovídajícího současným náro-
kům péče o  dlouhodobě nemocné. Zatímco 
kapacita bude jen o pár lůžek vyšší než součas-
ná – něco málo přes sto –, komfort pro klienty 
i zaměstnance by měl být mnohonásobně vyšší. 
„Podoba nové budovy vzejde z  architektonic-
ké soutěže a  její výsledky posléze představíme 
veřejnosti,“ dodává Jakub Stárek, místostarosta 
pro územní rozvoj.
Změnu rozhodnutí a  posun v  řešení LDN vítá 
i opozice, zároveň ale kritizuje minulá rozhod-
nutí. „Musíme se ale ptát, kde je čtyřicet mi-
lionů překotně vyplacených před čtyřmi lety 
jako odstupné v  břevnovské Poliklinice Pod 
Marjánkou s  plánem zde vybudovat právě lé-
čebnu  dlouhodobě nemocných a  polikliniku 
opravit. Opravena není, léčebna nikde, miliony 
pryč,“ konstatuje zastupitel Pavel Weber (Zele-
ní). Na  stejný problém upozorňuje i  zastupitel 
Ondřej Chrást (Piráti): „Nemělo by zapadnout, 
že kvůli plánu přibudovat léčebnu k  poliklini-
ce v  roce 2016 zdejší koalice jen v  trochu ob-
měněném složení – tři ze stran v  ní zůstávají 
– po  pěti letech ukončila třicetiletý pronájem 
a vyplatila kolem čtyřiceti milionů firmě s akcie-
mi na  doručitele.“

Nová léčebna nahradí starý panelák  

Kuličkový areál na Dědině

Šestkové děti mají k dispozici nové a originální hřiště – kuličkový areál. 
Inspirací pro architekta Viktora Drobného byl třeba tyrolský Kronplatz, podobně jako v  tomto středisku, kde vedou z  různých stran sjezdovky  
a  skiparky, má kuličkový areál řadu různých pro děti zajímavých atrakcí. Inspirace vzešla z Nápadu pro Šestku, který byl dopracován do  jedinečného 
 certifikovaného hřiště.
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STRATEGICKÝ ROZVOJ

SOUČÁSTÍ SBÍRKY HISTORICKÝCH 
VOZIDEL MUZEA MHD, KTERÉ SÍDLÍ 
VE STŘEŠOVICÍCH, JSOU CELÁ DE
SETILETÍ I NEKOLEJOVÁ VOZIDLA, 
TEDY TROLEJBUSY A AUTOBUSY. 
MÁLOKDO TO ALE VÍ, PROTOŽE 
NEJSOU NIKDE VYSTAVENÉ. TO BY 
SE V BLÍZKÉ BUDOUCNOSTI MĚLO 
ZMĚNIT, NEBOŤ PRO NĚ BUDE PO
STAVENA NOVÁ HALA.

Trolejbusy Tatra T400 a Škoda 8Tr, autobus Karo-
sa ŠM 11 i autobus Škoda 706 RTO známý jako 
„erťák“ a další cenná historická vozidla, celkem 
jich je čtrnáct, má ve  svých sbírkách Muzem 
MHD. Aby je mělo kde vystavit a  představit 
návštěvníkům, rozhodlo se pro ně vybudovat 
novou halu. Ta bude stát ve střešovickém areá-
lu a byl pro ni vytipován pozemek podél ulice 
Na Ořechovce, mezi objektem tramvajové mě-
nírny a deponovacími halami vozovny.

Garáže i přednáškový sál
Dopravní podnik si nechal udělat studii jak 
na jedno-, tak dvoupodlažní budovu. Nakonec 

zvolil druhou variantu, která bude splňovat 
veškeré požadavky pro parkování silničních vo-
zidel a také zajistí jejich ochranu jako exponá-
tů. Hala by měla být plnohodnotnou součástí 

muzea a sloužit návštěvníkům, zároveň by měla 
umožnit i lehkou údržbu vozidel. Každé podlaží 
nabídne místo pro osm historických silničních 
vozidel, celkem tedy nabídne šestnáct parko-
vacích stání. Spodní patro bude mít charakter 
dobových garáží, samozřejmě přístupných 
 veřejnosti v  rámci výstavního okruhu, horní 
 poslouží jako výstavní sál a jednotlivé exponá-
ty se zde budou střídat. Nahoře také vznikne 
nástavba nad stávající tramvajovou měnírnou, 
v  níž bude umístěno sociální zázemí pro ná-
vštěvníky a  přednáškový sál se stupňovitou 
podlahou. Ten mimo jiné nabídne dlouhodobě 
chybějící prostor pro vzdělávací a  osvětovou 
činnost pro pravidelně organizované školní 
 návštěvy. 
Nová budova bude navržena a postavena s ma-
ximálním ohledem na životní prostředí i okolní 
zeleň, nyní se prověřuje možnost osadit stře-
chu suchomilnými nenáročnými sukulentními 
 rostlinami. 
V současnosti probíhá příprava výběru zpraco-
vatele projektové dokumentace včetně zajištění 
všech potřebných povolení pro realizaci stavby. 
Pokud nedojde k neočekávaným komplikacím, 
stavět by se mělo v letech 2022 až 2023.

Muzeum MHD se rozroste o novou halu

 Pohled z kolejiště vozovny na novou halu muzea / zdroj: bomart.

Nová budova v areálu muzea by měla 
mít osázenou zelenou střechu. 

DO DALŠÍ FÁZE PŘÍPRAVY SE 
POSUNULO ZAVEDENÍ TROLEJBU
SŮ MEZI NÁDRAŽÍM VELESLAVÍN 
A LETIŠTĚM PRAHA. 

Projekt, který se se také nazývá elektrifika-
ce linky 119, nyní poslal dopravní podnik 
 ministerstvu životního prostředí, které roz-
hodne, zda bude muset projít procesem po-

souzení vlivu stavby na  okolí, jak získat cer-
tifikát EIA.
Troleje by měly vést Evropskou ulicí, dále bu-
dou troleje pokračovat ulicí K Letišti, kde u le-
tištního Terminálu 3 na takzvané staré Ruzyni 
skončí. Dále k Terminálu 1 a Terminálu 2 poje-
dou trolejbusy na baterie, na konečné v mís-
tě současného obratiště autobusů, kde bude 
pět stanic na jejich dobití. „Prioritou městské 

části i nadále zůstává propojení centra hlav-
ního města s  letištěm kapacitní kolejovou 
dopravou,“ připomíná místostarosta pro do-
pravu Jiří Lála (ODS). „Pořád ale platí, že úpl-
ně nejraději bychom viděli návrat trolejbusu 
na  linku 131,“ doplňuje předseda dopravní 
komise Vladimír Šuvarina (ODS).
Dopravní podnik počítá s  tím, že s  budová-
ním trolejbusové trati začne i  skončí během 
roku 2022. Trolejbusy budou tříčlánkové, až 
25 metrů dlouhé.

Na letiště trolejbusem
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UŽ ZA PĚT LET BY MĚLA CES
TU MEZI PODBABOU A TROJOU 
S BOHNICEMI ZKRÁTIT LANOVKA. 
UVÁDÍ SE, ŽE JDE O DLOUHO
DOBĚ DOČASNÉ ŘEŠENÍ ZHRU
BA NA  TŘICET LET. MEZITÍM BY 
NA TÉTO TRASE MĚLA ZAČÍT  
JEZDIT TRAMVAJ.

„V projektu lanovky Podbaba – Bohnice aktuál-
ně probíhá zjišťovací řízení EIA, tedy vyhod-
nocení vlivů na životní prostředí. Naše instituce 
z hlediska posuzování vlivů na životní prostředí 
s projektem souhlasila s výhradami. Ty se týkají 
například nutnosti změny platného územního 
plánu nebo řešení problematiky parkování,“ 
popisuje aktuální vývoj Kateřina Zelingero- 
vá z  Institutu plánování a  rozvoje hlavního 
města Prahy. Naopak rada městské části s  po-
dobou, jak je nyní připravovaná, nesouhlasí 
a  má k  ní připomínky. Lanová dráha by měla 

být součástí městské hromadné dopravy a také 
a  ni navazovat. Plynule se tedy napojí na  ko-
nečnou tramvaje a železniční zastávku Nádraží 
Podbaba, kterou spojí s  autobusem v  Podhoří 
a s bohnickým sídlištěm. „Městská část podpo-
ruje výstavbu lanové dráhy jako stavby dlouho-
době dočasné, než zde vznikne plnohodnotná 
tramvajová trať do Bohnic, která má zatím stále 
mnoho otazníků. Rychlé propojení obou bře-
hů uleví stále dopravně přetížené Praze 6,“ říká 
radní pro strategický rozvoj Eva Smutná (TOP 
09). Zároveň vyjmenovává připomínky Prahy 6: 
„U  předloženého záměru považujeme za  ne-
zbytnou vzájemnou koordinaci trasy lanovky 
s  trasou tramvaje do  Suchdola i  s  již chysta-
nou první etapou tramvaje na  Prahu 8, která 
je v  tuto chvíli zatím ukončena točnou v Troji. 
Zásadním požadavkem je napojení lanovky 
na objekt P+R, bonusem by bylo i bezbariéro-
vé navázání na železniční zastávku v Podbabě.“  
Tuto koordinaci chce mít Praha 6 po  dohodě 
s  hlavním městem zpracovanou v  samostatné 

studii. Stejně tak se chce městská část vyjadřo-
vat k samotné stavbě nástupní stanice lanovky, 
ačkoli jde o investici hlavního města.
„Lanovka zní jako jednoduché a  rychlé řešení, 
ale to je jen zdání. Realizace do pěti let je uto-
pie. Nástupní místa nejsou vyřešena a přestupy 
jsou problematické. Mně tato lanovka v  Praze 
smysl nedává a  raději bych úsilí věnoval pro-
dloužení tramvaje do  Suchdola s  odbočkou 
přes řeku, i kdyby měla na chvíli skončit smyč-
kou u  ZOO,“ říká k  projektu opoziční zastupi-
tel Polách (ANO), podle nějž je trochu zvláštní 
směr uvažování připravovat zároveň lanovku 
a most s tramvajovou linkou, navíc když tram-
vaj je ve  strategickém plánu již dlouho a  jde 
o preferovaný dopravní prostředek.
Délka lanovky bude 2,5 kilometru, překoná 
stometrové převýšení a  cesta zabere zhruba 
sedm minut. Přepravní kapacita by měla činit 
dva tisíce osob za hodinu v  jednom směru. To 
odpovídá jedné tramvajové lince. Množství 
 přepravovaných lidí by ale mělo jít až ztronáso-
bit. Později lanovku nahradí tramvaj, její trasa si 
zřejmě vyžádá proražení kilometrového tunelu 
skalou se stometrovým převýšením.

Lanovkou do zoo za pět let?
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ŠKOLST VÍ 

MĚSTSKÁ ČÁST PRAHA 6 ZNOVU
OTEVŘELA ZÁKLADNÍ A MATEŘSKÉ 
ŠKOLY. Z VLÁDOU VYDANÝCH DO
PORUČENÍ PLYNE MNOHO NEJAS
NOSTÍ A PRO ŘEDITELKY A ŘEDITE
LE TO NENÍ LEHKÉ OBDOBÍ. 

Například řeší, jak sestavit skvělý školní tým 
zaměstnanců. Mnoho pedagogů nyní dojíždí 
do škol hromadnými prostředky, rizikem je také 
jejich vyšší věkový průměr či snížená imunita 
a  chronická onemocnění. „Z  tohoto důvodu 

se ve školství budeme muset vyrovnat s  jejich 
možným nedostatkem. Nejvíce nyní postrádá-
me učitele prvního stupně, vítaní jsou učitelé 
matematiky, chemie, fyziky a  biologie, hledají 
se i  paní učitelky do  školek,“ vysvětluje radní 
pro školství Marie Kubíková (ODS). Chybět ne-
musejí jen pedagogové či asistenti. Potřební 
jsou pracovníci školních družin, kuchyní, je po-
třeba zajistit úklid a školnické práce.
Pokud máte zájem o práci v šestkových našich 
školách a  školkách, kontaktujte prosím jejich 
vedení, inzerce volných pracovních míst je 
na  webových stránkách škol. Městská část se 
obrací na svá občany, klidně i plnoleté studenty 
střední pedagogické školy či vyšší odborné ško-
ly, byli byste ochotní pomoci? 

Učitel v záloze

V LETOŠNÍM ROCE MĚLI RODIČE 
MOŽNOST VYUŽÍT ELEKTRONIC
KÝ REZERVAČNÍ SYSTÉM NEJEN 
PRO ZÁPIS DO ŠKOL MATEŘ
SKÝCH, ALE BYL ROZŠÍŘEN I PRO 
ŠKOLY ZÁKLADNÍ. 
Zejména v  období omezení z  důvodu vý-
skytu koronaviru tuto možnost rezervace 
přesného času návštěvy školy rodiče velmi 
hojně využívali, zápisy tak šlo zorganizovat 
co nejbezpečněji. Rodiče měli možnost po-
hodlně elektronicky vyplnit přihlášky, data 
zároveň odeslali do školního systému, což 
ulevilo školám od administrativní zátěže.
Přesto kvůli koronaviru jsou zápisy kom-
plikovanější než v  minulosti. „Vzhledem 
k tomu, že byly několik týdnů uzavřeny pe-
dagogicko-psychologické poradny a  spe-
ciálně pedagogická centra, rodiče obtížně 
získávají dokumenty pro případné odklady 
školní docházky jejich dětí. To komplikuje 
rychlost přijímaní dětí  jak do  základních, 
tak mateřských škol, volná místa se totiž 
uvolňují pomaleji než v  minulých letech. 
Dalším faktorem, který hraje významnou 
roli, je ten, že neproběhla přijímací řízení 
na šestiletá a osmiletá gymnázia. Není tedy 
dosud jasné, kolik míst se uvolní v základ-
ních školách pro přijetí  budoucích prvňáč-
ků,“ říká radní pro školství Marie Kubíková. 
Její slova potvrzuje i  ředitelka Základní 
školy náměstí Svobody 2 Michaela Rybářo-
vá: „V  tuto chvíli víme, že určitě otevřeme 
tři první třídy, zatím to vychází, že v každé 
bude 22 dětí. Tím naplníme celkovou ka-
pacitu školy šest set míst.“ Jak dále uvádí 
na  stránkách školy, o  odklad žádá dalších 
osm dětí, v případě že ho získají, uvolní se 
dalších několik míst. A 9. června se konají 
přijímací zkoušky na  víceletá gymnázia, 
podle jejich výsledků se ve  škole uvolní 
obvykle další deset až patnáct míst. Tedy 
šanci na přejetí do prvních tříd v této ško-
le může mít i více než dvacet dalších dětí, 
anebo také méně než pět. 
O  přijetí tedy často nerozhoduje kapacita 
1. tříd, jako celková rejstříková kapacita 
školy, která je omezena hygienickými a po-
žárními normami. Radnice zápisy nedoká-
že urychlit, stejně jako rodičům sdělit závě-
rečná čísla a fakta.

Zápisy zatím 
nemohou být 
uzavřeny

Pedagogové a další zaměstnanci škol se dětem snaží vytvořit takové prostředí, v němž by se cítily 
bezpečně a eliminovala se možná rizika nákazy virovým onemocněním. Praha 6 je podpořila náku-
pem ochranných pomůcek – roušek, respirátorů, teploměrů, dezinfekcí a stojanů s bezdotykovým 
ovládáním.

Po  více než dvou měsících se otevřely zá-
kladní školy pro žáky prvních stupňů, a  to 
za  přísných hygienických opatření, s  nimiž 
se školy vyrovnaly podle svých možností.  
Například díky nutnosti vstupovat do  tříd 
odděleně po  jednotlivých skupinách, kte-
ré smí tvořit maximálně patnáct dětí, kteří 
spolu pobývají celý den, mnozí žáci a rodiče 
až nyní zjistili, kolik různých vedlejších a po-
stranních vstup jejich škola má. 

DO ŠESTKOVÝCH ŠKOLEK SE HLÁSÍ 
1265 DĚTÍ, JEJICH RODIČE PODALI 
CELKEM 3234 PŘIHLÁŠEK. 

Necelých 40 % rodičů podalo přihlášku pouze 
do  jedné školky, ostatní do  více školek a  ně-
kteří rodiče si školku chtěli pojistit přihláškami 
do  více než deseti zařízení. Do  školek se nám 
hlásí 168 předškoláků, jen 31 rodičů zkouší štěstí 
z jiné městské části nebo obce. Aktuálně je přija-
to 827 dětí. Podle žádostí zbývá umístit 438 dětí, 
z toho těch, kterým budou v září 3 roky je 198, 
ostatní děti jsou mladší. Počty přijatých dětí se 
průběžně vyvíjejí.

Zápisy do školek 
aktuálně
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SVŮJ ČAS DĚLÍ MEZI STUDENTY 
UNIVERZITY KARLOVY A VÝZKUM 
V ÚSTAVU ORGANICKÉ CHEMIE 
A BIOCHEMIE AKADEMIE VĚD V DEJ
VICÍCH. „MYSLÍM, ŽE ZNÁM ČESKOU 
VĚDU DOBŘE A MOHU ŘÍCT, ŽE 
ÚSTAV ORGANICKÉ CHEMIE A BIO
CHEMIE JE OPRAVDU JEDNÍM Z NEJ
ŠPIČKOVĚJŠÍCH ZAŘÍZENÍ V TÉTO 
ZEMI, A TO NEJEN DÍKY ANTONÍNU 
HOLÉMU,“ ŘÍKÁ BIOCHEMIK JAN 
KONVALINKA.

Jak budete trávit letošní prázdniny? 
Asi pracovně, protože se kvůli koronaviru po-
sunulo hodně termínů, odložily se promoce 
na  červen a  červenec, spousta dalších věcí 
na  podzim, takže budu dodělávat to, co jsem 
zanedbal, dopisovat, co mám rozepsané. 

Podle vás se tedy během června vrátíme 
opět do normálu? 
Myslím, že už se pomalu vracíme, a to vracení se 
bude zcela určitě zrychlovat. Je otázka, co bude 
dál a jestli se věci opět nezhorší s vývojem epi-
demické situace. 

Když si člověk porovná, kolik lidí denně umře 
na  infarkt nebo rakovinu, tak je to mnoho
násobně více než na  covid19. Proč tedy ta 
panika? 
Infarkt nebo rakovina nejsou infekční, ty ne-
chytnete v tramvaji. My tady teď máme novou 
infekci se značným potenciálem, smrtnost je 
mezi půl procentem až dvěma procenty, tedy 
bezpochybně vyšší než u klasické chřipky. Proto 
srovnávání s jinými chorobami není fér. 

Všechna ta omezující opatření tedy byla 
na místě? 
Pokud by na  začátku neproběhla, já osobně 
i  většina odborníků jsme přesvědčeni, že by-
chom tady měli desetitisíce obětí. Že jich máme 
málo, je výborné. Všichni z  toho máme radost. 
Diskuzi, která se vede kolem přiměřenosti opat-
ření, bych přirovnal nejlépe k tomu, že nám ho-
řel dům, hasiči ho zachránili a my si stěžujeme, 
že vodou zmáčeli knížky. 

V čem je covid19 jiný než už známé viry, že 
se ho tak bojíme?
On není zase až tak jiný. 

V čem je tedy nebezpečnější? 
V tom, že přeskočil na člověka teprve nedávno. 
Má sice menší smrtnost než některé jiné viry, 
i než SARS, ale paradoxně – a to je ta záludnost 
– se šíří i od bezpříznakových lidí a tím je mno-
hem obtížnější ho zastavit. Než se nám podařilo 
zastavit SARS, který šířili jen lidé s příznaky, infi-
koval několik tisíc lidí a přinesl osm stovek obětí. 
I tak se dostal na několik kontinentů a už tenkrát 
byly hospodářské ztráty v  řádu miliard dolarů. 
Po  dvaceti letech je globalizace mnohem dál, 
a tak i virus se šíří mnohem snáz a je těžší vysto-
povat všechny jeho nositele. 

Každý den dostáváme informace o  promo
řenosti, grafy nakažených, nemocných i  vy
léčených. Jsou tato čísla k  něčemu jak nám 
laikům, tak vám vědcům? 
Na obě otázky je odpověď ano. Pro nás odbor-
níky, ale hlavně pro politiky mají velký význam, 
protože by bylo velmi důležité, kdybychom do-
stali informaci, že tady máme třicetiprocentní 
promořenost, a ačkoli si o tom čísle myslím své, 
pak by stačilo ještě o  polovinu více těch, kteří 
by chorobu prodělali, získali bychom kolektivní 
imunitu a na všechna karanténní opatření mohli 
zapomenout.

Žádný z těch průzkumů ale nehovoří o třice
tiprocentní promořenosti, navíc se jejich vý
sledky hodně liší…
Neliší. To bych asi zdůraznil, že ověřená čísla 
z  validovaných zdrojů, kdy autoři průzkumů 
zveřejnili, kolik lidí do  testování zařadili, jak 
ho dělali a jak vyhodnocovali, tak ta se v zása-
dě neliší. Jejich výsledky jsou stejné – že jsme 

PANDEMIE SNAD PŘINESE 
UZNÁNÍ VĚDCŮM 

Jan Konvalinka
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vymyslel základní koncept medicinální chemie: 
hledáme „magic bullet“, kouzelnou kulku, kte-
rou zabijeme patogen a  nepoškodíme lidskou 
buňku. K tomu slouží antibiotika, která likvidují 
bakteriální buňky různými způsoby. Například 
se nabourají do bakteriální stěny, která je hodně 
odlišná od stěny lidských buněk. Další typ anti-
biotik blokuje ribosomy, což jsou továrny na vý-
robu proteinu uvnitř buněk, a opět jsou hodně 
odlišné od těch lidských. 

A u virů to funguje jak? 
Virus, syčák, žádnou buňku nemá. Je to – jak se 
říká – špatná zpráva zabalená do bílkoviny. Cho-
vá se jako parazit, který vleze do  lidské buňky 
a  zneužívá její mechanismus, většinu svého ži-
vota je v ní schovaný. Tedy najít ten cíl, do nějž 
bychom se trefili magickou kulkou, je řádově 
složitější. Navíc virus má sice atributy živé hmo-
ty, ale není to živá hmota. Jak chcete zabít něco, 
co není živé? 

Jak tedy? 
Často používám analogii s  počítačovým vi-
rem, kde je ten princip stejný: virus vám vleze 
do operačního systému počítače a generuje své 
kopie, stejně tak to dělají viry v  lidských buň-
kách. Vy máte problém, jak se ho zbavit, aniž 
byste poškodila svůj vlastní počítač. Občas to 
nejde a  musíte vydeletovat všechno, zničit si 
fotky z poslední dovolené. Nenajdete totiž způ-
sob, jak rozlišit zdravé soubory od poškozených. 

Zdá se, že pomoci by mohl lék remdesivir, 
který má částečně původ v České republice.
To není úplně správně, buďme korektní. Jde 
o čistě americký lék, který vyvinuli v San Francis-
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promořeni maximálně v  jednotkách procent. 
Všechny zprávy, které říkají něco jiného, tře-
ba když hovoří o  třicetiprocentní promoře-
nosti, jsou zcela nepodložené informace, za   
nimiž nestojí žádná čísla. V  médiích kupříkla-
du kolují takzvané výsledky stomatologické-
ho testování, o  němž nikdo neví, jak probíha-
lo a  na  kolika lidech, a  to ani stomatologická 
komora, ani její předseda pan doktor Roman 
Šmucler.  Objevila se i informace ve sdělovacích 
prostředcích o  takzvané jihočeské studii, kde 
údajně došli k  desetiprocentní promořenos-
ti. Když pak jdete po  datech, nikoli novinové  
zprávě, zjistíte, že to organizuje pan doktor 
Kuba, který je současně kandidátem ODS  
v krajských volbách, částečně sám studii platil 
a použil test, který má desetiprocentní chybo-
vost. Tedy pokud naměřili deset procent pre-
valenci, tak se jim mohlo stát, že jsou přesně 
ve  falešně pozitivitě, kterou ten test má. Tedy 
my nevíme, zda je výsledek nula nebo dvacet 
procent, takhle předložené výsledky prostě nic 
neříkají. Na  druhé straně máme oproti těmto 
pochybným zprávám národní studii Preval, 
která zahrnuje dvacet sedm tisíc testovaných 
osob třemi různými způsoby ve  čtyřech měs-
tech, na které pracovaly týdny stovky lidí. Z ní 
máme data, statistické soubory a  statistická 
vyhodnocení – a vychází opravdu na nízká pro-
centa promořenosti. Je úkolem odborníků, aby  
rozdíl mezi skutečnou studií a  neověřenými, 
předběžnými výsledky vysvětlovali a  nevy-
pouštěli do světa špatně ověřené či vůbec neo-
věřené nesmysly.

Co vede lidi, že tyto nesmysly vypouštějí? 
Někdo chce být důležitý, někdo si třeba nedá 
pozor – což se může stát, pohybuji se mezi 
médii dvacet pět let a  také jsem párkrát udě-
lal chybu – někdo třeba kandiduje ve  volbách 
a chce se zviditelnit. Někdy je to chyba v inter-
pretaci novinářů, i když my na ně hodně svádí-
me. A někdy – a já opravdu nechci být parano-
idní – někdy cítíme velmi silnou snahu různých 
lobbistických skupin říct, máme to za sebou, už 
toho bylo dost, ekonomické ztráty jsou vysoké, 
přestaňme s tím. 

I politici by rádi zveřejnili, že máme vše za se
bou a že vše zvládli na výbornou?
Samozřejmě, u nich je přirozené, že chtějí uká-
zat, jak to zvládli. Těm to nemám za zlé, mám to 
za zlé odborníkům.

Nebylo by jednodušší než se dohadovat nad 
čísly každého člověka otestovat? 
Bylo by to super a ideální, nikoli jednodušší, pro-
tože je nás deset milionů. Povedlo se to zatím 
v  malých komunitách v  Itálii a  na  Islandu. Test 
stojí mezi patnácti stovkami až třemi tisíci, pro-
vozní náklady bývají kolem tisícovky, tedy by 
nás to vyšlo na desítky miliard.

Ale tím, že jsme zastavili život v republice, je 
plánovaný schodek rozpočtu tři sta miliard. 
Takže by se to pořád vyplatilo. 
Ano, pokud by to bylo technicky možné, ale my 
bychom to testování museli dělat opakovaně, 
což je opravdu nemožné, a  podle mne ani ne 
nutné. Ono by úplně stačilo, kdybychom po-
řádně testovali ohrožené skupiny, obyvatele 
domovů důchodců, zdravotníky a lidi v domech 
sociální péče. Ani to ale neděláme. A přesně to 
by měla být správná strategie. Údajně se to při-
pravuje, ale o tom už se mluví několik týdnů. 

Vy sám jste se nechal otestovat? 
Jsem koordinátorem akademických iniciativ 
a z této funkce jsem se setkával v krizovém štá-
bu s ministry a řadou lidí, kteří byli důležití pro 
chod státu. Představa, že se nakazíme nebo 
jeden z  nás bude nakažený a  ostatní půjdou 
do karantény, byla nepředstavitelná. Proto jsme 
byli testováni a  samotného mě zajímalo, jestli 
jsem pozitivní, zvlášť protože mi tehdy nebylo 
dobře a nějakou virózu jsem zjevně měl.

Jaký byl výsledek? 
Byl jsem negativní. 

V  čem jsou viry tolik zákeřnější oproti bak
teriím, s nimiž už si bez problémů poradíme 
nasazením antibiotik? 
Těch důvodů je spousta. První, že viry jsou ma-
linkaté a pod mikroskopem je na rozdíl od bak-
terií nevidíte. I  když to zní triviálně, je třeba 
podotknout, že když něco nevidíte, tak se to 
špatně zkoumá. Bakterie jsou organismy bu-
něčné, které se ale dramaticky liší od  člověka. 
Už počátkem dvacátého století Paul Ehrlich 
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cu. Pravda, má českou stopu, protože šéf týmu, 
který ho vynalezl, je náš kolega a  kamarád, 
absolvent VŠCHT Tomáš Cihlář, který pracoval 
v  týmu Antonína Holého. Navíc pan profesor 
Holý dokázal nikoli snad objevit, ale úspěšně 
použil princip, na němž je ta molekula založená.

A jsme v Ústavu organické chemie a bioche
mie. Také jste všeho nechali a  začali hledat 
lék na covid19?
Tak úplně všeho jsme nenechali, ale pro spoustu 
z nás, hlavně nás, kteří jsme stejně dělali na vi-
rech, to bylo ohromně vzrušující. Podobně to 
totiž probíhalo s virem HIV. Profesor Holý zcela 
na začátku nedělal léky proti HIV, ale proti jiným 
virům, a dokonce je testoval na bakteriích. A to, 
že by jeho látky mohly být užitečnými virostati-
ky, se ukázalo až při spolupráci s prof. Erikem De 
Clercqem, jeho belgickým spolupracovníkem. 
Látky, které společně objevili, nebyly původně 
určeny na HIV, ale na jiné viry, včetně hepatitidy.

Tedy jste začali zkoušet vámi vynalezené lát
ky, zda fungují na covid19?
Především jsme se zapojili do celospolečenské-
ho úsilí pomoci zemi v  době krize. Kolegové 
z mého oddělení, hlavně Pavel Šácha a jeho spo-
lupracovníci, vymysleli způsob, jak v situaci, kdy 
jsme neměli sady na testování, je vyrobit z do-
mácích zdrojů, a k tomu vytvořili i diagnostickou 
část metody. Bez toho bychom v České republi-
ce mohli jenom velmi obtížně a rozhodně mno-
hem méně testovat. Normálně takový vývoj trvá 
rok a půl, my to zvládli za pár týdnů. Poté jsme 
pomáhali nemocnicím a dalším laboratořím tyto 
metody zavádět a vyvíjeli je spolu s nimi. A řada 

z  nás se také pustila do  hledání potenciálních 
virostatik, která by mohla fungovat. Kolegové 
z UOCHB úzce spolupracují s Tomášem Cihlářem 
z Gileadu na přípravě analogů remdesiviru, tedy 
variant, které by možná mohly být ještě účinněj-
ší a nyní se testují u nás v laboratořích. 

Až bude vakcína proti koronaviru, byl byste 
ochotný si ji nechat píchnout? 
Zde musíme rozlišit dvě věci, zda jde o vakcínu 
ve  stádiu zkoušení, nebo už ověřenou. Byl už 
jsem tázán na tu první, a zda bych nechal vak-
cinovat své děti. Musím říct, že ano. Kdybych byl 
pětadvacetiletá holka nebo třicetiletý kluk, tak 
ano, jejich tělo si s tím poradí. Ale já v padesáti 
sedmi letech už bych si měl přeci jen dávat po-

zor. Ovšem pokud už bude řádně otestovaná 
a schválená vakcína, tak pak bych se bezpochy-
by nechal očkovat.

Kdy můžeme mít otestovanou a schválenou 
vakcínu? 
Nejdříve za rok, spíš za rok a půl. A to bude velký 
úspěch. Normálně to trvá i deset let.

Pandemie s  sebou přináší podle mě jeden 
pozitivní vedlejší efekt – více se zajímáme 
o práci vás vědců a také si vás vážíme. Máte 
stejný pocit?
Ano, mám. Lidé se najednou zajímají o  to, co 
děláme – a  to nejen my biochemici – že zde 
máme své ústavy, kde se vědecky pracuje. Také 
by mohli ocenit ty nepraktické blouznivce, kteří 
celý život chytali netopýry po jeskyních a studo-
vali jejich viry. Na první pohled naprostá zbyteč-
nost, ale pokud by to nedělali, tak jsme dneska 
mnohem více pozadu a  máme větší problémy 
s  touto pandemií. Protože my jsme díky nim 
všechny ty viry už znali, máme k dispozici skoro 
vše, co o nich potřebujeme vědět. Jinými slovy, 
i  zdánlivě nepraktická věda, která nikdy nevy-
myslí žádný výrobek, nebude se lít do čaje a ne-
prodá draze do zahraničí, je extrémně důležitá 
a může nám zachránit životy. 
To je stejné, jako když v  budově na  Flemingo-
vě náměstí, ve  které spolu mluvíme, pracoval 
loni zemřelý Jan Svoboda, jehož jméno možná 
mnozí neznají – ale pokud byl v Čechách někdo 
nejblíže k Nobelově ceně, bezpochyby to byl on, 
dokonce k ní měl blíže než Antonín Holý. Tento 
muž retroviry, mezi něž patří i HIV, spoluobjevil. 
Nezpůsobovaly žádnou smrtelnou lidskou cho-
robu – dělaly nádory u kuřat. Ani z veterinární-
ho hlediska nebyly moc důležité, prostě to byly 
pouze divné nádory. A pro nás jen čistě základní 
věda bez jakéhokoli praktického využití. A  pak 
se objevil HIV a  najednou tyto práce neprak-
tických mudrlantů, kteří si hráli s  divnými viry 
kuřat, zachránily miliony lidí, protože jsme už 
retroviry znali, uměli s nimi pracovat a alespoň 
zčásti jim rozuměli. 

Co když se ale žádný virus neobjeví a celý váš 
vědecký život zůstane mudrováním bez vý
sledků? Není to frustrující? Znáte ten hrozný 
pocit, kdy po  týdnu luštění musíte zahodit 
křížovku, protože jste někde na začátku udě
lal chybu a už vám to nikdy nemůže vyjít? 
A tady to může být celý vědecký život? 
To jste narazila na velké trauma. Ano, jsou lidé, 
kterým to nevadí, které baví ten proces, a to sa-
motné luštění. Mimochodem, ve velké nadsáz-
ce a zjednodušení: to je podle mě možná zčásti 
i důvod, proč jsou ve vědě úspěšnější chlapi než 
ženy. Nikoli že by byli chytřejší, ale oni jsou často 
ti hračičkové a jsou možná víc ochotni se pouš-
tět do  zdánlivě neužitečných věcí. Ženy jsou 
častěji praktičtější, vidím to i ve svém týmu, kde 

mám báječné holky, a vím, že ony ten konkrétní 
výsledek potřebují.

A vy?
Já mám také potřebu ten výsledek vidět. To je 
důvod, proč učím. To cítím jako velmi praktický 
výsledek, když vidíte, že můžete nějak ovlivnit 
životy mladých lidí.

Vy bydlíte i pracujete v Praze 6. Dopřáváte si 
ten luxus, že můžete chodit do práce pěšky? 
Bydlím v Liboci, takže pěšky je to daleko. Dlou-
ho jsem jezdil do práce na kole, byla to úžasná 
cesta Divokou i Tichou Šárkou, ale pak jsem si 
zlomil obě ruce a od té doby mě můj ortoped, 
můj rektor a  moje manželka – přesně v  tomto 
pořadí – na kolo nechtějí pustit. V létě už to ale 
opět zkusím. 

Mrzí vás, že kvůli koronaviru ustal i společen
ský život a vy jste přišel o nějakou akci?
Mně bylo hodně líto, že jsme přišli o trhy na Ku-
laťáku, které miluji a kde se setkávám s bratrem 
a se sestrou. Toto potkávání mi chybělo.

Když jsme u společenských akcích, nedaleko 
odtud je Dejvické divadlo, které loni uvedlo 
Eleganci molekuly, hru o  Antonínu Holém. 
Viděl jste ji? 
Třikrát. 

A líbila se? 
Bylo to přesné. Vše, co se tam odehrálo, byla 
úplná pravda, včetně některých kontroverzních 
detailů z Holého života. Velicí mužové mají i vel-
ké chyby.

A chodíte do Dejvického i na něco jiného? 
Ano, akorát tam nemohu sehnat lístky. I tak jsem 
tam viděl Spříznění volbou, Teremina a  další 
starší věci. A vlastně všechno, co jsem viděl, bylo 
skvělé. Proto mě těší, že se nyní připravuje jedna 
veliká věc, u které mohu být. Sice bude celostát-
ní, ale bude spojená s Dejvickým divadlem a viry. 

Nová hra? 
Teď nemohu prozradit více, ale zeptejte se mě 
v létě. 

„PŘEDEVŠÍM JSME SE 
ZAPOJILI DO 

CELOSPOLEČENSKÉHO 
ÚSILÍ POMOCI ZEMI  

V DOBĚ KRIZE.“

doc. RNDr. Jan Konvalinka, CSc.
 vystudoval biochemii na Přírodovědecké 
fakultě UK
 postgraduální studium absolvoval v Ústavu 
organické chemie a biochemie Akademie věd
 vycestoval na stáže do Londýna, univerzitu 
v Cardiffu, Heidelbergu a Hamburku
 vede vědeckou skupinu v Ústavu organické 
chemie a biochemie AV
 od roku 2014 působí jako prorektor na UK
 během pandemie stál v čele akademické 
iniciativy, která sdružovala pomoc českých 
univerzit a Akademie věd
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PO LOŇSKÉM ÚSPĚCHU LETNÍCH 
AKTIVIT VE ŠKOLKÁCH CHTĚLA 
RADNICE NABÍDKU MÍSTO ROZ
ŠÍŘIT Z 900 NA 1300. NAKONEC 
BUDE TOTO ČÍSLO JEŠTĚ VYŠŠÍ. 

„Vzhledem k  dlouhému období, kdy byly 
školky uzavřené a rodiče měli skoro přes dva 
měsíce děti doma, často na úkor pracovních 
povinností, se jim snažíme částečně ulehčit 
situaci o prázdninách. Nabídku letních aktivit 
ve  školkách proto sestavujeme tak, aby po-
kryla oba prázdninové měsíce, a navíc jsme 
posílili první dva červencové a poslední dva 
srpnové týdny,“ konstatuje radní pro školství 
Marie Kubíková (ODS).  Aktivity jsou rozlože-
né po celém území Prahy 6, nabídka se ješ-
tě ladí a  doplňuje. Informace rodiče najdou 
na webových stránkách jednotlivých zaříze-
ní. Ve školkách, kde je plánována rekonstruk-
ce, letní provoz neprobíhá.

PO NUCENÉ PAUZE SE PO PRÁZD
NINÁCH OPĚT VRÁTÍ PROJEKT 
TRENÉŘI VE ŠKOLÁCH, V PRAZE 6 
SE DO NĚJ ZAPOJÍ UŽ ČTRNÁCT 
ZÁKLADNÍCH ŠKOL. ZÁJEM O NĚJ 
MAJÍ I DALŠÍ ŠKOLY A MĚSTA V CELÉ 
REPUBLICE.

Projekt je na  šestce určený pro děti v  prvních 
a  druhých třídách, během hodin tělocviku si 
vyzkouší nejrůznější sporty pod vedením pro-
fesionálních trenérů osmi sportovních odvětví. 
Zkušenosti a  informace o  inovaci tělesné vý-
chovy na 1. stupni základních škol přijeli sbírat 
na  konferenci do  Národní technické knihovny 
i další učitelé a trenéři. 
V dopoledním odborném bloku se Martin Mu-
sálek z  FTVS věnoval vlivu sportu na  myšlení 
a  učení. Prezentoval zde výsledky výzkumu, 
kdy děti maminek, které v  průběhu těhoten-
ství cvičily, měly lepší pracovní paměť, ale také 
vyšší zájem o  spontánní pohybovou aktivitu. 
Přitom spontánní pohyb – jeho množství a  in-
tenzita – dobře působí na  rozvoj vzdělanosti 
dětí. Jeho kolega z  FTVS Jakub Kokštejn pak 
upozornil na to, že mnohé děti dnes nezvládají 
základní pohybové dovednosti jako běh, chůze, 
poskakování, cválání, házení, kopání a podob-
ně. Pokud si je dítě neosvojí, nemůže se pak 

věnovat sportům, dostává se mimo dětský ko-
lektiv, což pak vede k psychickým i zdravotním 
problémům. Tři čtvrtiny z nich dále nesportují 
doporučených šedesát minut denně a  také 
kvůli tomu pětina dívek a desetina chlapců trpí 
nadváhou a obezitou. Odpoledne se trenéři za-
pojení do projektu podělili o své zkušenosti se 
zájemci z jiných škol a regionů. O svém vztahu 
ke sportu zde vyprávěli, k lepší fyzické, a hlavně 

všeobecné zdatnosti nabádali olympionici Bára 
Špotáková, David Svoboda se svým bratrem 
a další osobnosti.
Projekt Trenéři do  škol je zařazen do  projektu 
MAP Praha 6-II podpořeného z Operačního pro-
gramu Výzkum, vývoj a vzdělávání EU. 

ZATÍMCO MLADŠÍ DĚTI SE UŽ 
MOHLY VRÁTIT DO ŠKOL A ŠKOLEK, 
ŽÁCI DRUHÉHO STUPNĚ STÁLE 
ZŮSTÁVAJÍ DOMA. TAKÉ NABÍDKA 
SPORTOVNÍCH A VOLNOČASOVÝCH 
AKTIVIT PRO NĚ JE JAK V ČERVNU, 
TAK O PRÁZDNINÁCH MENŠÍ. 
Šestka se rozhodla pomoci rodičům i  organi-
zátorům různých akcí a nabízí jejich zveřejnění 
v červencovém čísle zdarma. Pokud organizuje-
te tábor, soustředění, sportovní kroužek či jinou 
aktivitu a máte volná místa, pošlete nám základ-
ní informace na  adresu inzercesestka@praha6.
cz a do předmětu napište Aktivity pro děti. 

Zde je první nabídka 
 Mít kam jít – portál www.mitkamjit.cz je ur-
čený pro sdílení aktivit, nápadů, návodů, cvi-
čebních lekcí od středisek volného času a domů 
dětí a  mládeže. Aktivity jsou tříděny podle 
věku – své kapitoly tady mají předškoláci, ško-
láci i náctiletí – a zaměření. Pokud si rozkliknete 
aktivity přímo pro Prahu 6, najdete zde zadání 

po orientační běh ve Hvězdě, videa na parkour, 
opičí dráhu a podobně.
 Crokidy & Berukroužky – tak se jmenují letní 
příměstské tábory a další aktivity pro děti nabí-
zené spolkem Crocogarden. V  Praze 6 je orga-
nizují v  ZŠ Norbertov. Pro letošní léto nabízejí 
sportovně zaměřený tábor lovci medailí, indián-
ské léto pro lovce pokladů a také golfový tábor. 
Podrobnosti a  přihlášky najdete na  stránkách 
www.tabortabor.cz.

Trenéři do více škol

Výzva pro pořadatele dětských táborů, 
kroužků a dalších aktivit

Prázdninový provoz 
mateřských škol se 
rozšiřuje
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SOCIÁLNÍ PROJEKTY

V DOBĚ KORONAVIROVÉ PANDE
MIE RADNICE PRAHY 6 NEČEKALA 
NA POMOC STÁTU A VYBAVILA 
OCHRANNÝMI PROSTŘEDKY JAK 
SOCIÁLNÍ ZAŘÍZENÍ A DOMY PRO 
SENIORY, TAK I OSTATNÍ LÉKAŘE.

V  době nedostatku ochranných pomůcek zá-
sobovala radnice sociální a  seniorská zařízení 
jednorázovými rouškami a  respirátory, které 
objednala z  Hongkongu, a  také bavlněnými, 
které šili dobrovolníci a nosili je na úřad nebo 
do sběrných schránek na různých místech Pra-
hy 6. „Díky tomu se nám podařilo i v době, kdy 
panoval všeobecný nedostatek zdravotnických 
pomůcek, zajistit jednorázové roušky pro léka-
ře v Praze 6, aby se mohli chránit v době koro-
navirové krize, nemuseli zavírat své ordinace 
a zdravotní péče zůstala pro naše občany zajiš-
těná v maximální míře,“ říká radní pro zdravot-
ní a  sociální politiku Marián Hošek (KDU-ČSL). 
Výdej probíhal na dvou místech – ve Skleňáku 
a  přímo v  Poliklinice Pod Marjánkou na  konci 
dubna. Roz dáno bylo celkem 16  650 roušek 
mezi 333 lékařů a sester.

PO VYDAŘENÉM LOŇSKÉM ROCE, 
KDY SE PODAŘILO VYBRAT A OPĚT 
DAROVAT PŘES PADESÁT ŠKOL
NÍCH AKTOVEK A DESÍTKY DALŠÍCH 
ŠKOLNÍCH POMŮCEK, RADNICE AKCI 
POŠLI AKTOVKU DÁL ZOPAKUJE.

Máte doma aktovku, školní vak, penál či jiné 
zachovalé školní pomůcky, které již nevyužijete 
a  mohly by se hodit někomu jinému? Přines-
te je v  úřední dny, tedy v  pondělí a  ve  středu 
od 8 do 18 hodin, na radnici do kanceláře 404, 
a pošlete je dál do světa. Nově se akce rozšiřuje 
i  o  pomůcky pro předškoláky, které také mů-
žete darovat.  A naopak – máte doma školáka 
a nechcete anebo si nemůžete dovolit mu ku-
povat vše nové? Kontaktujte radnici, třeba se 
právě vám může něco ze shromážděných věcí 
hodit. Tato akce pomáhá nejen sociálně slabým 
rodinám, ale také přírodě. Darováním a výmě-
nou věcí se zamezí plýtvání a zbytečnému vy-
hazování věcí, které mohou ještě sloužit. 
V  případě dotazů neváhejte napsat zprávu 
nebo kontaktujte Denisu Boháčkovou na  tel. 
220189137 a 778116642 nebo e-mailem na ad-
rese dbohackova@praha6.cz

V PÁTEK 19. ČERVNA SE MŮŽETE 
OD 16 HODIN VYDAT NA ZDRA
VOTNÍ PROCHÁZKU PRO SENIORY 
STARÝMI STŘEŠOVICEMI. 

Akci pořádá Fresh senior, sraz je v  16 hodin 
na  zastávce tramvaje Baterie. Odtud se vy-

dáte do  starých Střešovic, které se svažují 
od  Sibeliovy ulice směrem ke  Střešovické, 
vedle sebe zde sousedí původní staré dom-
ky s  novějšími, postavenými na  místě těch,  
které nepřežily socialistickou péči. Na  pro-
cházku je nutná rezervace, kterou můžete 
udělat e-mailem na  adrese karolina@fre-
shsenior.cz nebo volat ve  všední dny od  10  
do  14 hodin na  čísla 222  326  180 
a 724 559 965. Zde získáte i další podrobné 
informace k vycházce. 

Radnice rozdávala roušky lékařům

Pošlete  
aktovku dál

Vycházka pro 
seniory

Krásná životní jubilea na jaře oslavili (zleva) Drahomíra Horáková (101 let) a Bohumil Štolc (100 let) z Břevnova. Úctyhodné  stovky se dožila i Ma-
rie  Lenikusová z Veleslavína a 103 roků Rozalie Golianová.  Ke 101. narozeninám pogratuloval Emanuelu Mrázovi, stejně jako všem ostatním, radní 
 Marián Hošek. 

Století Prahy 6
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GENIUS LOCI

STO DEVADESÁT LET UPLYNULO 
NA JAŘE OD CHVÍLE, KDY SE Z DEJ
VIC, PŘESNĚJI Z NÁDRAŽÍ BRUSKA, 
ZAČALO JEZDIT PO DRÁZE. BYLA TO 
SICE KOŇSKÁ DRÁHA, ZPOČÁTKU 
MĚŘILA JEN 25 KILOMETRŮ, ALE 
STALA SE ZÁKLADEM SOUČASNÉ 
ŽELEZNICE.

V roce 1825 se ustavila v Praze soukromá akcio-
vá společnost Buštěhradská dráha, jméno bylo 
odvozeno od Buštěhradu, který byl tehdy zná-
mější než malé městečko Kladno. Společnost si 
dala za úkol postavit koňskou dráhu pro dopra-
vu dříví z kladenských a lánských lesů do hlavní-
ho města. Vedla z nádraží Praha-Písecká brána, 
běžně se mu ale říkalo Bruska, a měla délku 25 
kilometrů. Jenže její provoz se po roce zastavil 
pro nesjízdnost trati. A tak se společnost dostala 
do úpadku a koupil ji Karel Egon z Fürstenberku, 
kterému se trasu podařilo opět zprůjezdnit. 

Pak přišly lokomotivy 
Rozvoj těžby uhlí na  Kladensku v  polovině 
19. století, kterým se tehdy vytápěly tisíce do-
mácností v Praze, si vyžádal i výkonnější doprav-
ní prostředek.  Z tohoto důvodu byla v roce 1852 
založena Buštěhradská železniční společnost, 
která 1. ledna 1855 obdržela od  císaře Františ-
ka Josefa I. koncesi k  provozování parostrojní 
železnice. Jako první byla zmodernizovaná část 
Staré Kladno – Kralupy nad Vltavou. Na jaře roku 
1963 podala žádost o provozování lokomotivní 
trati Vejhybka – Bruska a  už na  podzim téhož 
roku po trati projely první vlaky. Při tom těleso 
koněspřežné železnice se využilo zhruba z polo-
viny, ostatní úseky dráhy byly postaveny nově. 
Původní trasa se zároveň napřímila, tím také 
zkrátila, a navíc došlo k upravení sklonu, hlavně 
mezi Bruskou a Veleslavínem. Tam se postavilo 
nové nádraží a přibyla i  trasa v Liboci. Za další 
čtyři roky se pro lokomotivy zmodernizovala 
i  část do  Lán. Tak zanikla jedna z  prvních koň-
ských drah v Čechách. 

Na dvě koleje nikdy nedošlo
Buštěhradská dráha se však stále rozvíjela 
a  rozrůstala, přibývaly další stanice. Od  roku 
1868 pokračovala přes tunel v Královské oboře 
do  nádraží Praha-Bubny. Průjezd oborou vy-
řešila společnost zapuštěním tratě a  zářezem 
do svahu. Aby nebyl přerušen přístup k místo-
držitelskému letohrádku z města, došlo k zakrytí 
části tratě klenbou a zásypem. Vznikl tak první 
železniční tunel na území dnešní Prahy. Z Bubnů 
se dráha napojila na trať Rakouské společnosti 
státní dráhy a  vlaky tak mohly přes Negrelliho 
viadukt dojíždět na Státní, dnes Masarykovo ná-
draží. V  roce 1891 dosáhla své největší délky – 
465 kilometrů. V té době spojovala Krušné hory 
s Prahou.
Už koncem 19. století se plánovalo její zdvou-
kolejnění – k  tomu však nikdy nedošlo – a  ze-
státnění. To proběhlo. V  roce 1918 se ocitala 
Buštěhradská dráha na území nově založeného 
Československa, které zestátňování drah upřed-
nostňovalo. Proto 1. ledna 1923 byla společnost 
Buštěhradské dráhy zákonem zestátněna a  její 
tratě se staly součástí Československých drah. 
„Díky modernizaci trati Praha-Kladno s  při-
pojením na  Letiště Václava Havla máme příle-
žitost pokračovat v  dlouhé historii této dráhy 
a  po  dvou stoletích dokončit její zdvoukolej-
nění,“ říká radní Eva Smutná (TOP 09), která má 
v  gesci památkovou péči a  strategický rozvoj. 
„Původní trasu Buštěhradské dráhy bude mož-
ní proměnit na Zelenou radiálu, která poslouží  
pro odpočinek a rekreaci.  A zároveň se oživí ně-
kolik památkově chráněných či cenných želez-

ničních objektů na Hradčanské i ve Veleslavíně,“ 
dodává radní.

Nejstarší nádraží v Praze
Součástí Buštěhradské dráhy byly i  tři budovy 
na území Prahy 6, které zde stojí dodnes a jsou 
od roku 1999 chráněny jako kulturní památka.  
První z  nich je původní nádraží Písecká brána, 
pro nějž se častěji užívá název Praha-Bruska. 
Jde o nejstarší pražskou nádražní budovu z roku 
1831, dostavěnou v letech 1836 a 1869.  Po pře-
stavbě železnice na  parostrojní přestala kapa-
cita nádraží stačit, a tak bylo rozšířeno. Naproti 
původnímu objektu vznikl nový, současné Dej-
vické nádraží. Klasicistní budova byla postavena 
roku 1873. Tvoří ji střední patrová část, k níž při-
léhají dvě křídla zakončená patrovými pavilony. 
Po  celé délce je stříška na  litinových sloupech 
a  zepředu se nachází malá příjezdová rampa. 
V přízemí budovy byl v roce 1927 zřízen prezi-
dentský salonek s příjezdovou rampou a samo-
statným nástupištěm, právě zde čekal a  odtud 
odjížděl prezident Tomáš Garrigue Masaryk 
na  letní sídlo do  Lán. Samostatnou stavbou 
nádraží je nástupiště. Půdní přístavby na všech 
třech patrových částech nádraží nejsou původ-
ní, dobudovány byly až později. 
Třetí, zřejmě nejpřehlíženější chráněnou bu-
dovou, je drážní vodojem z roku 1872. Jde opět 
o  nejstarší drážní vodojem v  hlavním městě. 
V  přízemí míval kotel, od  něho procházel ko-
mín ocelovou vodní nádrží umístěnou v  patře. 
 Vodojem sloužil k napájení střídajících lokomo-
tiv vodou.

Buštěhradská dráha a nejstarší nádraží v Praze

Původní budova 
nádraží Bruska.

Násyp staré 
koněspřežky.
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V MÍSTĚ, KDE DNES STOJÍ 
 RUZYŇSKÁ VAZEBNÍ VĚZNICE, BYL 
V 19. STOLETÍ JEDEN Z PRVNÍCH 
CUKROVARŮ V ČECHÁCH. SLOUŽIL 
VŠAK NECELÝCH STO LET, POTÉ 
HO MAJITELÉ VČETNĚ VILY, KDE 
 BYDLELI, PŘEDALI ZEMSKÉMU 
SPRÁVNÍMU VÝBORU. JAKO VĚZENÍ 
– PŮVODNÍ JMÉNO BYLO DONU
COVACÍ PRACOVNA NA HRADČA
NECH – OBJEKT SLOUŽÍ OD 1.  ČER
VENCE 1935.
V předválečném období měla donucovací pra-
covna kapacitu zhruba dvě stovky káranců, 
které hlídalo osmnáct, později 33 dozorců. Pro 
srovnání – současná kapacita vazební věznice 
činí dvě stě míst ve vazební části a 430 ve výko-
nu trestu. Počet zaměstnanců se pohybuje ko-
lem šesti stovek. 

Historie po roce 1948
Po únoru 1948 byl objekt ruzyňské věznice pře-
veden do  vlastnictví státu. Ministerstvo vnitra 
rozhodlo o přístavbě nové budovy, dnes ozna-
čované jako A, s kapacitou 400 cel přizpůsobe-
ných požadavkům zvláštního oddělení úřadov-
ny Státní bezpečnosti Praha s  velmi utajeným 
režimem. Dodání vězňů do  věznice StB schva-
loval velitel nebo vyšší velitel StB. V prostorách 
budovy A  se vězeň pohyboval vždy zásadně 
v  doprovodu osoby příslušné orgánům státní 
bezpečnosti. Začátkem 70. let začíná ve  vězni-
ci fungovat Odbor vyšetřování StB ve vojenské 
kontrarozvědce. Tato kapitola skončila po  roce 
1989, kdy věznice nejen několikrát změnila svůj 

název, ale také odtud odešla a  byla nahrazena 
novými asi polovina zaměstnanců. 

Dva různé režimy
Věznice v  Ruzyni je vedená jako vazební, to 
znamená, že zde fungují dva odlišné režimy.  
Do  vazby jsou bráni lidé ještě před odsouze-
ním, například proto, aby neovlivňovali svědky, 
nepokračovali v dalším páchání trestné činnos-
ti. Stále se však na  ně hledí jako na  nevinné. 
Do  oddělení výkonu trestu pak přicházejí lidé 
odsouzení. Paradoxně na  druhém oddělení je 
režim – zjednodušeně řečeno – volnější a pes-
třejší. Zatímco ve vazební věznici zůstávají lidé 
na cele, odsouzení se mohou navštěvovat mezi 
ložnicemi, být spolu v kontaktu. A také pracovat. 
„Zhruba devadesát pět procent z  těch, co jsou 
schopní zaměstnání, se do  pracovního proce-
su zařazuje,“ říká tiskový mluvčí věznice Tomáš 
Měrka. O tom, kdo může do zaměstnání, rozho-
duje odborná komise. Mezi odsouzenými jsou 
totiž třeba i  starobní nebo invalidní důchodci, 
kteří nepracují. Ne, pytlíky se už ve vězení nele-
pí. Podle situace jsou lidé rozděleni na vnitřní či 
vnější pracoviště. V prvním případě spolupracují 
na udržení chodu věznice a třeba v dílně opravu-
jí nábytek, jsou mezi nimi instalatéři, zámečníci 
a malíři.  Pomáhají v kuchyni. Pro vnější spolu-
práci má věznice uzavřené dohody třeba s pe-
kárnami, další skupiny pomáhají v  nemocniční 
prádelně, s úklidem ulic v některých městských 
částech, jiní pracují v  třídírně odpadu. O  tom, 
kam kdo bude zařazen, rozhoduje klasifikace 
i zdravotní stav odsouzených. „Vůbec nejlepší je 
pro práci ve  věznici být vyučeným kuchařem,“ 
říká s nadsázkou tiskový mluvčí. V době korona-
virové pandemie se v ruzyňské věznici míchaly 
tisíce litrů dezinfekce, která byla distribuována 
nejen po Praze 6.

Příprava na propuštění
Zhruba jedna třetina odsouzených žádá o před-
časné propuštění a  zkrácení výkonu trestu. 
O tom, zda jim soud vyhoví, kromě jiného roz-
hoduje třeba to, zda mají mimo brány věznice 
patřičné zázemí, práci, jestli je rodina přijme 
zpět. Proto také ve  věznici funguje program, 
kdy se odsouzení sházejí s  kurátorkami a  pro-
bírají témata a připravují se na bezproblémový 
návrat na svobodu, anebo řeší své dluhy. Krom 
toho mohou navštěvovat rekvalifikační kurzy, 
dálkově si udělat maturitu, anebo studovat i te-
ologickou fakultu Univerzity Karlovy, její kurzy 
celoživotního vzdělávání. Kredity z nich ale ško-
la vězňům uzná i pro případ, že se po propuš-
tění rozhodnou dodělat si třeba titul bakaláře. 
I  když podmínky pro život a  vzdělávání jsou 
ve věznici s minulostí nesrovnatelné, stále pla-
tí, že pro odsouzené je největším trestem ztrá-
ta svobody. „Nemůžete se potkávat s  rodinou, 
příbuznými a  známými, kdy chcete. Nevidíte 
růst své děti. Máte povolené tři hodiny návštěv 
měsíčně, můžete telefonovat jen dvacet minut 
denně,“ popisuje Jana Kubátová z  tiskového 
oddělení. Navíc zde panuje přísný denní řád 
a režim. Budíček bývá mezi pátou a půl šestou, 
následuje prostor pro osobní hygienu a po sní-
dani ti, kteří mají práci, odcházejí do zaměstná-
ní.  Po návratu je osobní volno, programy s kurá-
tory, volnočasové aktivity. Po večeři už zbývá čas 
jen na hygienu, telefonáty rodině, psaní dopisů 
a kolem desáté hodiny je večerka. Mezitím pro-
bíhá pravidelné sčítání. Odsouzení jsou v ložni-
cích většinou po  čtyřech, podle normy na  jed-
noho připadají čtyři metry čtvereční plochy.  
V ruzyňské věznici jsou lidé odsouzení za různé 
trestné činy od majetkových, přes obecné ohro-
žení až po násilné. Vězni zde pobývají od několi-
ka měsíců až po několik let. Na doživotí zde není 
odsouzený nikdo. 

Ruzyňská věznice
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KULTURA A VOLNÝ ČAS

DIVADELNÍ KROUŽKY PAMĚTI NÁRODA, KTERÉ ZA
ČNOU KONCEM ZÁŘÍ V KAŠTANU, UŽ NYNÍ PŘIJÍMAJÍ 
PŘIHLÁŠKY ZÁJEMCŮ. CO TADY DĚTI ČEKÁ? 

Ve třetím semestru Divadelních kroužků Paměti národa budou účast-
níci pod vedením lektorů pátrat po  příbězích 20. století, jak jsou za-
znamenány v databázi Paměť národa. Na jejich základě připraví veřejná 
vystoupení. 
Kroužky obecně prospěšné společnosti Post Bellum jsou určeny zájem-
cům o divadlo a moderní historii ve věku deset až osmnáct let. Skupinu 
tvoří deset až patnáct dětí a teenagerů, kteří se seznamují s nedávnou 
historií a dostávají možnost vyjádřit svůj postoj k dané době i současné 
situaci. Divadlo se hraje na netradičních místech, například s představe-
ním věnovaným válečným veteránům divadelníci vystupovali u stanic 
metra. Kroužky zábavným způsobem rozvíjejí zájem o moderní dějiny, 
setkají se přímo s pamětníky, kteří jim vyprávějí své příběhy, i mezige-
nerační dialog a vzájemné porozumění. 
V Praze 6 se konají ve čtvrtek v Kaštanu. Více informací a předběžnou 
přihlášku naleznete na webu: divadlo.pametnaroda.cz nebo na adrese: 
zuzana.burdova@postbellum.cz nebo na telefonu 602 873 984.

Kam do letního kina?  

Nechte děti pátrat 
po hrdinech 

UZAVŘENÍ TRADIČNÍCH KULTUR
NÍCH STÁNKŮ KVŮLI EPIDEMII 
DALO VZNIKNOUT ALTERNATIVNÍM 
SCÉNÁM. JEDNOU Z NICH JE AUTO
KINO, KTERÉ SE OTEVŘELO NA PLO
ŠE VEDLE STRAHOVSKÉHO SPARTA
KIÁDNÍHO STADIONU. 

Autokino na Strahově s kapacitou pro 120 vozů 
je největší v Praze. „Místo má skvělou atmosfé-

ru a je na tento formát jako dělané. Stalo se léty 
trošku opuštěným a  smutným a  chtěli jsme to 
změnit,“ říká hlavní organizátor Jakub Dostál.
Filmoví fanoušci ocení promítání kvalitním pro-
jektorem na plátno o velikosti 13x6 metrů, které 
je umístěno na originálním podstavci složeném 
z devíti lodních kontejnerů. Program kina v dra-
maturgii Aerofilms nabízí řadu divácky oce-
ňovaných snímků. Promítat se bude denně až 
do konce září. Kromě filmových projekcí se zde 

během léta uskuteční další různorodé kultur-
ní akce. „Vedle autokina se tak snažíme zasadit 
o  nové, příjemné a  kulturní místo v  metropo-
li, kde se každý může pár hodin před projekcí 
zastavit, občerstvit a s klidem si poté vychutnat 
večerní projekci,“ dodává Jakub Dostál.
Kino si mohou užít i  diváci bez automobilů, 
přímo před plátnem jsou pro ně připravena le-
hátka, a motorkáři. Více o kině včetně programu 
zjistíte na www.autokinostrahov.cz a na sociál-
ních sítích. Autokino vzniklo ve  spolupráci 
s hlavním městem a za podpory Prahy 6
Od 2. července – pokud to podmínky dovolí – se 
budete moci opět vrátit do  oblíbeného letní-
ho kina U Keplera. Promítat se bude opět vždy 
ve  čtvrtek a  organizátoři uvažují, že by letos 
přidali ještě druhé představení v týdnu, abyste 
dokoukali všechny filmy, které jste v  době ka-
rantény promeškali.

Za brouky  
Západního Kapska
Reportáž z expedice do Západního 
Kapska můžete vidět v soboru 13. června 
od 19.30 hodin na faře u svatého Matěje.
Úvodní slovo k reportáži z entomologické expe-
dice do Západního Kapska v Jihoafrické repub-
lice bude mít a případné dotazy zodpoví Matúš 
Kocián, duchovní kostela svatého Matěje a  zá-
roveň entomolog. Délka reportáže, na  kterou 
máte vstup volný, je asi hodinu. 
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Online kurzy pro 
seniory pokračují
SENIORFITNES I NADÁLE POKRA
ČUJE S ONLINE PROGRAMY PRO 
SVÉ KLIENTY. TI SI MOHOU JAK 
ZACVIČIT, TAK VYLEPŠIT SVÉ JA
ZYKOVÉ SCHOPNOSTI.

Vzdělávat se v cizích jazycích, zacvičit si podle 
videa, hledat pomoc pro práci s PC, zapojit se 
do práce ve fotokroužku či výtvarném kurzu 
nebo využít psychologické poradenství mo-
hou i  nadále senioři Prahy 6. Celou nabídku 
kurzů najdou na  www.seniorfitnes.cz. Zde 
také v záložce Cvičíme online přibývá instruk-
tážních videí, aby si lidé mohli vybrat trenér-
ku, druh i délku cvičení. Pro ty, co to s počí-
tači a chytrými telefony moc neumí, je nově 
připravena Moudrá sovička, tedy počítačové 
poradenství. Postupně se znovuobnovují 
také venkovní aktivity centra, cyklovýlety, 
vycházky, tréninky a podobně, konají se i ně-
která cvičení v tělocvičnách.

Pohádka pro radost seniorů

KULTURA A VOLNÝ ČAS

SPOLEČNOSTI MEZI NÁMI SE SNA
ŽILA POTĚŠIT SENIORY V DOMO
VECH DŮCHODCŮ V DOBĚ, KDY 
SE NEMOHLI POTKÁVAT SE SVÝMI 
VNOUČATY, DĚTMI A DALŠÍMI PŘÍ
BUZNÝMI. PROTO VZNIKL PROJEKT 
POHÁDKA PRO RADOST. 
Do  projektu se zapojila i  MŠ Sbíhavá, která se 
společností spolupracuje na  mezigeneračních 

aktivitách. Děti, stejně jako stovky dalších, ma-
lovaly obrázky, ty putovaly po  grafické úpravě 
do tiskárny a následně je koordinátoři rozváželi 
do více než šedesáti seniorských domovů v Pra-
ze i celé republice. Radost tak udělaly více než 
desetitisícům seniorů. 

Slavnostní odhalení desky  
Josefu Dudovi 
V ÚTERÝ 30. ČERVNA 
U PŘÍLEŽITOSTI DNE 
VZDUŠNÝCH SIL OD
HALÍ MĚSTSKÁ ČÁST 
PAMĚTNÍ DESKU GE
NERÁLMAJOROVI LE
TECTVA RAF JOSEFU 
DUDOVI (1905–1977), 
KTERÝ DLOUHÁ LÉTA 
ŽIL NA POHOŘELCI.
Osobnost Josefa Dudy je 
spojena s budováním čs. le-
tectva v  letech 1928–1939. 
Po  okupaci odešel přes Pol-
sko do  Francie, kde organi-
zoval výcvik našich stíhačů 
v  Chartres. Zapojil se aktiv-
ně i  do  leteckých soubojů. 
Po kapitulaci Francie následoval přesun do Velké Británie. Vstoupil 
do Royal Air Force. Byl velitelem letky A 312. československé stíhací 
perutě. Ve Velké Británii působil až do konce války v různých veli-
telských funkcích. Josef Duda je držitelem Řádu bílého lva III. třídy 
vojenské skupiny in memoriam.
Deska bude umístěna na budově gymnázia Jana Keplera v Parléřo-
vě ulici, kde Duda navštěvoval tehdy ještě Obecnou a měšťanskou 
školu chlapeckou.
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SPOLKY A OBČANSKÉ INICIATIVY

Stránka spolků a občanských iniciativ Prahy 6
publikuje názory jejich členů činných v Praze 6. Příspěvky zasílejte na spolkyredakce@praha6.org. Archiv a plné 
verze článků na praha6.org. Texty nevyjadřují postoje MČ, odpovídají za ně podepsané spolky a iniciativy. 

Plánované rozšíření letiště Václava Havla, ze-
jména výstavba nové paralelní dráhy blíže Pra-
ze 6, vyvolává odpor mnoha spolků a obyvatel 
Prahy 6, kteří se proti rozšíření letiště vymezili 
v petici, která poukazuje na to, že rozšíření letiš-
tě a s ním související zvýšení leteckého provozu 
není v souladu se zásadami udržitelného rozvo-
je, není přínosem pro hlavní město, okolní obce, 
ani pro jejich obyvatele. Petici najdete na www.
letisteruzyne.info.
Již dnes provoz letiště významně negativně 
ovlivňuje obyvatele Prahy 6, a pokud se postaví 
paralelní dráha a dojde k dalšímu souvisejícímu 
rozšíření letiště, o kilometr a půl se přiblíží k cen-
tru zdroj hluku a znečištění ovzduší a výrazně se 
zhorší životní prostředí nejen v  Praze 6 a  do-
tčených obcích, ale ohrozí se udržitelný rozvoj 
na celém území hl. m. Prahy.
Letiště uvádí, že se výstavbou nové dráhy zruší 
vzletová dráha 12/30 směřující na Řepy a Klad-
no a že se tím uleví občanům dotčených loka-
lit a obcí. Avšak toto vše bude na úkor Prahy 6 
a jejich občanů. Přitom dráha na Řepy se v roce 
2019 využívala v průměru jen minimálně – opro-
ti tomu paralelní dráha by se používala praktic-
ky celý rok a znamenala by přiblížení leteckého 
provozu a  souvisejícího hluku a  emisí směrem 
k Praze a dotčeným obcím, což lze stěží považo-
vat za úlevu.
S  ohledem na  dřívější prohlášení premiéra je 
zřejmé, že je uvažováno rozšíření letiště a s tím 

související další navyšování leteckého provozu 
až na 30 milionů odbavených cestujících ročně. 
Potom se již velice těžko zabrání tomu, aby letiš-
tě nepřekročilo 21,2 milionu odbavených cestu-
jících za rok, jak povoluje stávající EIA.
Rozšiřování letiště, které leží na  území města, 
směrem k  jeho centru, by byl zřejmě světový 
unikát. Samo umístění letiště tak blízko městu 
je problematické – pokud v některých jiných ze-
mích potřebují letiště rozšířit, dělají to buď smě-
rem od osídlených oblastí, anebo, pokud to není 
možné, postaví letiště nové, dostatečně vzdále-
né od města. Navíc v řadě měst Evropy se v zá-
jmu udržitelného rozvoje spíše zamýšlejí nad 
omezením leteckého provozu a jeho částečným 
nahrazením zejména železniční dopravou než 
nad navyšováním letecké dopravy. 
Pokud se vedení naší městské části neposta-
ví proti projektu rozšíření letiště, který zdá se 
pracuje s  více jak deset let starými informace-
mi a  projekcemi leteckého provozu a  nebere 
v úvahu vývoj a zpřísňování norem týkajících se 
hluku a  emisí a  primární zájem občanů Prahy, 
dojde ke  zcela zásadnímu kroku ohrožujícímu 
udržitelný rozvoj Prahy.  
Zejména v  situaci celosvětové pandemie ko-
ronaviru, kdy letecký provoz spadl na  mini-
mum, centrum jindy přeplněné turisty a  byty 
využívané pro AirBnB zejí prázdnotou, nedává 
projekt rozšíření letiště smysl ani z  ekonomic-
kého  hlediska. S  ohledem na  nejistý budoucí 
výhled letecké dopravy se nabízí otázka, kde se 
vezmou další milio ny cestujících a zda je potře-

bujeme.  Investovat miliardy do  rozvoje letiště 
by si v dnešní době, kdy potřebujeme řešit do-
pady koronavirové krize, nedovolil ani špatný 
hospodář.
Hlavním bodem červnového zastupitelstva Pra-
hy 6 bude projednání rozšíření letiště – výstav-
by paralelní ranveje. Apelujeme na zastupitele, 
aby se po odborné stránce věnovali posouzení 
negativních dopadů rozšíření leteckého pro-
vozu a následně se jednoznačně vyslovili proti 
rozšiřování ruzyňského letiště. Aby hájili zájmy 
nás, občanů Prahy 6, a nikoliv zájmy letiště, státu 
a developerů, kteří již plánují výstavbu na jižním 
okraji letiště. 
Karel Šturm, Klub přátel Ruzyně, z.s., předse
da petičního výboru www.letisteruzyne.info

V  okolí stanice metra Hradčanská může v  bu-
doucnu vzniknout podle studie zadané Insti-
tutem plánování a  rozvoje až patnáct nových 
budov s více než 200 tisíci metry kanceláří, bytů 
a  obchodů, které budou značně převyšovat 
okolní zástavbu a mohou přivést do lokality dal-
ší automobilovou dopravu.
Je pravdou, že současný stav okolí Hradčanské 
je neutěšený. Klíčovým bodem je dopravní ter-
minál s  přestupem na  všechny druhy dopravy. 
Je jasné, že taková koncentrace lidí vyvolá po-
žadavky na zahuštění zástavby. Dotvoření loka-
lity stavebními objekty ve  hmotě odpovídající 
stávající zástavbě, ve  které se prolíná bloková 
zástavba a  vila domy, je správný a  potřebný. 
Pokud má však být zástavba vedena i  směrem 
k Prašnému mostu, je nezbytné, aby byla výško-

vě přiměřená a  nezakrývala výhled na  vilovou 
zástavbu Střešovic. To samé platí o  pohledu 
od  Dejvic k  Pražskému hradu. Nová zástavba 
by měla vznikat s  plnou pokorou a  odpověd-
ností k  unikátnímu historickému a  kulturnímu 
charakteru tohoto místa. IPR však žádá o změnu 
územního plánu, která by umožnila stavět vyšší 
budovy, než odpovídá lokalitě.
Rada MČ Praha 6 podmínila souhlas se změ-
nou územního plánu třemi okruhy připomínek. 
Před 2 roky přistupovala MČ Praha 6 odpovědně 
k  připomínkování metropolitního plánu. Žádá-
me proto naše zastupitele, aby trvali na  svých 
připomínkách k MPP a požadovali, aby se změna 
územního plánu schvalovala spolu s plánem re-
gulačním. Regulační plán ochrání veřejný zájem 
v definování uličních prostranství a jejich kvalit, 
ploch zeleně a  nezastavitelných ploch, návaz-
ností na širší kontext území, vybavenost a záro-
veň dá jistotu předvídatelného investorům. 
Vladan Hodek, Společně pro 6

Ne rozšiřování letiště

Rozvoj okolí 
Hradčanské

Letem světem
7 let uplyne v  červnu od  povodní v  roce 
2013. Dolní Šárka stále bez protipovodňo-
vé ochrany, projekt leží na  magistrátu bez 
zájmu Prahy 6 i hlavního města.   Lanovka 
z Podbaby nás (snad někdy v r. 2025) doveze 
do  Bohnic za  7 minut.   Oprava uchycení 
skleněného pláště NTK postupuje, hrazení 
kolem snad brzy zmizí.   Nevoli některých 
místních vzbudila podoba protihlukové zdi 
na Veleslavíně, která díky Nápadu pro 6 pro-
šla proměnou a  zdobí ji červenočerné dílo 
od Michala Škapy. Navíc se už odlupuje.   
Společně pro Šestku zaslalo starostovi Pra-
hy 6 11 otázek k rozšíření ruzyňského letiště. 
  Chystá se elektrifikace busu 119, rozbíhá 
se EIA.   Spolek Hradní potok připravuje vý-
stavu a možná i publikaci o měnící se krajině 
Veleslavína a  Vokovic. Prosím zasílejte vaše 
staré fotografie na foto@zamekveleslavin.cz
J. Škvor, J. Koňaříková, Společně pro 6

Foto: kamilpetran / Shutterstock.com
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ÚŘEDNÍ DESKA

Z úřední desky
UMÍSTĚNÍ VELKOOBJEMOVÝCH 
 KONTEJNERŮ V ROCE 2020

Odbor ochrany prostředí Magistrátu hl. m. Pra-
hy v  roce 2020 zorganizoval opět projekt sběru 
objemného odpadu z  domácností pomocí vel-
koobjemových kontejnerů (dále jen VOK). Akci 
zajišťuje a hradí odbor ochrany prostředí MHMP 
z  rozpočtu hl. m. Prahy (z  paragrafu prevence 
vzniku odpadů), kontakt na  jeho pracovníka je 
Ing. Janda, tel. 236 004 263. 

5. 6. 15–18 hod.
U Ladronky x Dvořeckého
Manská zahrada proti č. 309/67

12. 6. 15–18 hod.
Sibeliova x Na Hubálce (před zeď č. 23) 
Na Větrníku x Dusíkova

21. 6. 9–12 hod.
Vostrovská x Na Pernikářce
Dělostřelecká x Spojená

21. 6. 13–16 hod.
U V. baterie x nám. Před Bateriemi

27. 6. 9–12 hod.
Cukrovarnická x Pod Vyhlídkou
Krohova x Nad Lesíkem

27. 6. 13–16 hod.
Dělostřelecká x Slunná

VOK bude přistaven v  určeném termínu pouze 
na max. 4 hodiny.

 VOK je určen pouze pro občany hl. m. Prahy.

DO KONTEJNERU LZE ODKLÁDAT:
Nábytek, koberce a  linolea, zrcadla, umyvadla, 
vany a WC mísy, staré sportovní náčiní, autosklo 
a kovové předměty.

DO KONTEJNERU NELZE ODKLÁDAT:
Do  kontejneru je zakázáno odkládat živnosten-
ský odpad, nebezpečný odpad, bioodpad, sta-
vební odpad, pneu matiky, elektrospotřebiče, 
televizory a PC monitory, počítače, lednice, mra-
záky a sporáky.

NÁHRADNÍ TERMÍNY PRO 
PŘISTAVENÍ KONTEJNERŮ  
NA BIOODPAD

V  rámci jarního úklidu budou občanům k  dis-
pozici velkoobjemové kontejnery na  likvida-
ci zejména rostlinného odpadu ze zahrádek 
i na likvidaci objemného odpadu z domácností 
ve vlastnictví fyzických osob.
Na jednotlivá stanoviště budou kontejnery při-
staveny ve dvou variantách. Od pátku do sobo-
ty, budou přistaveny vždy v  pátek nejpozději 
do  12 hod., odvoz bude proveden v  sobotu 
ve 22 hod. Od neděle do pondělí, budou přista-
veny vždy v neděli nejpozději do 12 hod., odvoz 
bude proveden v pondělí ve 22 hod. V případě 
naplnění bude zajištěna pravidelná výměna. 
DO  KONTEJNERU JE ZAKÁZÁNO ODKLÁDAT: 
živnostenský odpad, nebezpečný odpad (např. 
autobaterie, zářivky, barvy, rozpouštědla, mo-
torové oleje a  obaly od  nich), stavební odpad, 
dále pak pneumatiky, elektrospotřebiče, televi-
zory a PC monitory, počítače, lednice, mrazáky 
a sporáky. Prosíme občany, aby u všech kontej-
nerů dodržovali třídění odpadu dle označení 
kontejnerů. 

Případné dotazy zodpoví pracovníci odděle-
ní inspekce, odboru dopravy a  životního pro-
středí na  tel. čísle 220  189  379, 220  189  905, 
220  189  909. Na  naplněný kontejner lze upo-
zornit a  požádat o  výměnu také na  tel. čísle 
774 466 960. 

Ne – Po 31. 5. –1. 6.
Ruzyňská x Únětická
José Martího u lávky k zahrádkám
Vostrovská x Na Pernikářce
Na Fišerce x Na Špitálce
Cukrovarnická před č.o. 77/896

Pá– So 5. 6.– 6. 6.
Padesátník
Pod Drinopolem x Mládeže
V Sedlci proti č.p. 9/23
Cukrovarnická x Pod Vyhlídkou
Sestupná x Sbíhavá II

Ne – Po 7. 6.–8. 6.
Na Míčance x Na Klimentce
Nad Šárkou x Krocínovská
Na Bateriích u č. 27
Pod Novým lesem x Nový Lesík
Malobřevnovská x Falcká

Pá– So 19. 6.–20. 6.
U Kolejí x Za Vokovickou vozovnou
Stochovská x Sobínská
V Podbabě proti č. 28
Fragnerova x Na Ostrohu
Kralupská x Dobrovízská

Ne – Po 21. 6.– 22. 6.
Na Pučálce u stanoviště tř. odpadu

JARNÍ ÚKLID III. ČÁST

1. 6. 2020 od 16.00 do 20.00 hod.

1. Ve Višňovce x K Mohyle

2. Ruzyňská x Ledecká

3. nám. Čs. povstání

2. 6. 2020 od 16.00 do 20.00 hod.

1. Sestupná x Sbíhavá II.

2. U Silnice x Nová Šárka – pod separací

3. 6. 2020 od 16.00 do 20.00 hod.

1. Brodecká x Únětická

2. U Silnice x Ke Džbánu

3. Radistů x Navigátorů

4. 6. 2020 od 16.00 do 20.00 hod.

1. Vlastina x U Silnice

2. Ciolkovského x U Valu

8. 6. 2020 od 16.00 do 20.00 hod.

1. V Středu x Na Volánové (trafo)

2. U Stanice x U Kolejí

9. 6. 2020 od 16.00 do 20.00 hod.

1. José Martího

2. Za Vokovickou vozovnou x U Kolejí

3. Evropská x Přední

10. 6. 2020 od 16.00 do 20.00 hod.

1. Osamocená

2. V Nových Vokovicích x U Vokovické školy

11. 6. 2020 od 16.00 do 20.00 hod.

1. Manská zahrada proti č. 309/67

2. Kralupská x Dobrovízská

15. 6. 2020 od 16.00 do 20.00 hod.

1. Zličínská x U Světličky

2. Pod Mohylou x Chrášťanská

16. 6. 2020 od 16.00 do 20.00 hod.

1. Nad Motolskou nemocnicí x Kukulova

2. Bolívarova před č. 35

17. 6. 2020 od 16.00 do 20.00 hod.

1. Říčanova x Řečického

2. Šultysova x Pětipeského

18. 6. 2020 od 16.00 do 20.00 hod.

1. Anastázova – parkoviště u Patočkovy ul.

2. Za Kajetánkou – slepý úsek

22. 6. 2020 od 16.00 do 20.00 hod.

1. Talichova – slepý úsek

2. Evropská x Vostrovská

Informace získáte na tel.: 220 189 402 (Jana 
Drechselová–ÚMČ Praha  6), tel. 236 004 263 
(Ing. Janda MHMP).

Horoměřická proti nemovitosti čp. 2334
V Šáreckém údolí (Žežulka)
Sibeliova x Na Hubálce
Na Okraji x Polní
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KAŠTAN–scéna 
UNIJAZZU
Bělohorská 150, 169 00 Praha 6, www.kastan.cz, 
email: kastan@kastan.cz

1. 6. 19:00 KONCERT / Letní setkání Osamělých 
písničkářů
V případě dobrého počasí proběhne jako „Open air 
za Kaštanem“ 

3. 6. 19:00 KONCERT / Jan Burian
Předprázdninová Kulturní ozdravovna.

4. 6. 19:00 KONCERT / Dvouhlavej kluk, Filip Celar 

5. 6. 19:00 KONCERT / Cermaque, Ruce naší Dory

6. 6. 15:00 Divadlo Čučka: Neskutečná dobrodruž-
ství Florentina Flowerse

9. 6. 18:30 KONCERT / Setkávání se Z. K. Slabým
Vzpomínkový večer, věnovaný dlouholetému 
spolupracovníkovi Unijazzu, k jeho nedožitým 90. 
narozeninám. Zahrají: Zapomenutý orchestr země 
snivců, Kolna, DPvJU, Romanovská-Hrubý-Tichý trio 
a nejsou vyloučena ani další překvapení.

10. 6. 18:30 Ing. Arch. Zdeněk Lukeš: Zapomenutí 
Kotěrovi žáci z Umprum: 
Janda, Vořech, Vahala, Cuc, Šidlík, Zázvorka, bratři 
Mayerové a další

11. 6. 19:30 KONCERT / HUSO

12. 6. 19:00 KONCERT / Plum Dumplings, Nylon Jail

16. 6. 19:30 KONCERT / Koonda Holaa (CZ/FR)

17. 6. 19:30 KONCERT / Patrik Šíma

18. 6. 19:00 KONCERT / Sdružení rodičů a přátel 
RoPy, Přetlak věku

19. 6. 19:00 KONCERT / Stinka, Sklad by Walda

23. 6. 19:00 KONCERT / Mucha Open Air

24. 6. 16:30 a 19:00 KONCERT / Hm… Open Air

VÝSTAVA
1. 6. – 25. 6.
Petr Hilský: Drobné skici a pastely

NESEDÍM, SOUSEDÍM 
roh Anastázovy a Sartoriovy

3. 6.  10–13 hod. / Proměny Pražského hradu aneb 
Prahou bez turistů. Vycházka s výkladem. Sraz 
v 10.00 na Pohořelci. Doporučujeme si vzít malou 
podložku na sezení. Rezervace nutná. 

3. 6. 18.30–20 hod. / Spojka. Sousedské setkání 
k tématu šedé vody. 

4. 6. 16.45–18.45 hod. / Stříhání vlasů od Katky 
Peklové 

10. 6. 10–13 hod. / Karlův most aneb Prahou bez 
turistů. Vycházka s výkladem. Sraz v 10.00 v zahra-

dě u Valdštejnské jízdárny (u východu z metra). 
Rezervace nutná.

12. 6. 10–13 hod. / Vycházka (nejen) pro seniory: 
Modřanská rokle. Sraz v 10.00 na tram zastávce 
Poliklinika Modřany.

15. 6. 17–18 hod. / Pohádka z promítačky s výtvar-
nou dílnou: O lakomé kočičce

17. 6. 18–20 hod. / Zalij svoje město. Přednáška 
a diskuze k tématu využití šedé vody.

18. 6. 11–12.30 hod. / Antonín Slavíček – malíř 
nejen z Hvězdy. Přednáška, rezervace nutná. 

18. 6. 16–18 hod. / Dílna muži dětem: Mlýnek 
na vodu. Tvořivá dílna pro děti ve věku 6–14 let. 
Hlaste se na magda@nesedimsousedim.cz

18. 6. 17–21 hod. / Slavíme třetí narozeniny! Piknik 
u Brusnice v parku Břevnovského kláštera.

23. 6. 9.30–12.30 hod. / Vycházka (nejen) pro seni-
ory: Ze Zbraslavi do Modřan. Sraz v 9.30 na Smí-
chovském nádraží, autobus č. 360. 

24. 6. 18–21 hod.  / Přešívárna

Více informací a rezervace na nesedimsousedim@
gmail.com nebo 702 816 476. 
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DLABAČOV
KINO–DIVADLO–KAVÁRNA. Bělohorská 
24, Praha 6. POKLADNA (půl hodiny před 
prvním představením), tel.: 233 102 991, 
pokladna@dlabacov.cz, www.dlabacov.
cz. KINO SENIOR – zvýhodněné vstupné 
70 Kč. Vstupenky nejsou na místa, volné 
sezení, omezení kapacity dle nařízení 
vlády na 135 míst. 

30. 5. 16:00 Super Mazlíčci 
  18:00 Vlastníci
  20:00 Lov 

31. 5.  16:00 Tlapková patrola: Vždy ve střehu 
  18:00 Lov 
  20:00 Malá lež 

1. 6.  18:00 Vlastníci 
  20:00 Parazit 

2. 6.  18:00 Emma.
  20:00 Maják 

3. 6.  18:00 Staříci /KINO SENIOR 
  20:00 Malá lež 

4. 6.  18:00 Malá lež 
  20:00 Můj otec Antonín Kratochvíl 

5. 6.  18:00 Judy /KINO SENIOR 
  20:00 Emma. 

6. 6.  16:00 Sonic 
  18:00 Problémissky 
  20:00 Lov

7. 6.  16:00 Dolittle 
  18:00 Lov 
  20:00 Problémissky

8. 6.  18:00 Vlastníci 
  20:00 V síti (přístupné od 15 let)

9. 6.  18:00 Dokud se tančí 
  20:00 Maják 

10. 6.  18:00 Daleko od Reykjavíku/KINO SENIOR
  20:00 Afrikou na Pionýru 

11. 6.  18:00 Afrikou na Pionýru 
  20:00 Vysoká dívka /FILMOVÝ KLUB

12. 6.  18:00 Pražské orgie/KINO SENIOR 
  20:00 Dokud se tančí 

13. 6.  16:00 Ledová sezóna: Ztracený poklad 
  18:00 Big Lebowski 
  20:00 Tahle země není pro starý 

14. 6.  16:00 Sonic 
  18:00 Po přečtení spalte 
  20:00 Ave, Caesar!

15. 6.  18:00 Vlastníci 
  20:00 Parazit 

16. 6.  18:00 Sólo 
  20:00 Maják 

17. 6.  18:00 Staříci /KINO SENIOR 
  20:00 Sólo 

CAFÉ ŠESŤÁK  
Vítězné nám. 576, 160 00 Praha 6Dejvice

1. 6. 13–18 h  Barvou proti šedi „Křídoláda“ – 
malba křídami na chodníky a mlsá-
ní čokolády

2. 6. 15–20 h   Live Art Creation – živá tvorba 
výtvarníků, ukázky uměleckých 
stylů od známých i méně známých 
výtvarníků. Workshopy i diskuze 
s umělci.

3. 6. 10–18 h   Řemeslný Jarmark – ukázka 
staročeských řemesel, workshopy, 
opékání vuřtů

4. 6. 17–21 h   Tančírna Swingu s bezplatnou 
taneční lekcí

5. 6. 18–20 h  Koncert River Band 
6. 6. 15–19 h  Turnaj v pingpongu
9. 6. 15–20 h  Live Art Creation 
10. 6. 10–18 h  Řemeslný Jarmark
11. 6. 17–21 h   Tančírna Rock'n'Roll Jive s bezplat-

nou lekcí
12. 6. 17–20 h Koncert Viral Swing kvartet 
13. 6. 17–19 h  Pub Quiz – vědomostní hra s téma-

tikou klasické i moderní filmografie
16. 6. 15–20 h Live Art Creation
17. 6. 10–18 h  Řemeslný Jarmark 
18. 6. 17–21 h  Tančírna Swingu s bezplatnou lekcí 
19. 6. 18–20 h  Koncert MM duo
20. 6. 15–19 h  Turnaj v pingpongu
23. 6. 15–20 h Live Art Creation 
24. 6. 10–18 h Řemeslný Jarmark
25. 6. 17–21 h  Tančírna Rock'n'Roll Jive s bezplat-

nou lekcí 
26. 6. 18–21h Koncert One-man band Pianosa
27. 6. 10–11 h  Jóga pro zdraví těla i mysli, otevře-

ná lekce
30. 6. 15–20 h  Live Art Creation 

18. 6.  18:00 Malá lež 
  20:00 Můj otec Antonín Kratochvíl 

19. 6.  18:00 Judy /KINO SENIOR
  20:00 Malá lež 

20. 6.  16:00 Lassie se vrací 
  18:00 Neviditelný 
  20:00 Noční můry z temnot

21. 6.  16:00 Ledová sezóna: Ztracený poklad 
  18:00 Noční můry z temnot 
  20:00 Neviditelný 

22. 6.  18:00 Vlastníci 
  20:00 V síti (přístupné od 15 let)

23. 6.  18:00 Emma. 
  20:00 Maják

24. 6.  18:00 Daleko od Reykjavíku /KINO SENIOR 
  20:00 Afrikou na Pionýru

25. 6.  18:00 Afrikou na Pionýru 
  20:00 Vysoká dívka 

26. 6.  18:00 Příliš osobní známost /KINO SENIOR 
  20:00 Hanebný pancharti 

27. 6.  16:00 Lassie se vrací 
  20:00 Osm hrozných 

DOMOV SV. KARLA 
BOROMEJSKÉHO
K Šancím 50/6, 163 00 Praha 17

13. 6. od 14 hod. 
Letní dobročinný jarmark – stánky s nejrůznějšími 
předměty, kavárna, domácí bramboráky a další, 
vše za 20 Kč. Výtěžek poslouží Domovu na službu 
nemocným seniorům.

19. 6. od 17 hod.
Flétna a klavír - letní koncert žáků Zuzany Hrbkové 
z KC Průhon

21. 6. od 15.30 hod. 
Koncert pro radost v podání Dua Dacapo, zazní 
slavné melodie od B. Smetany, A. Dvořáka, J. S. 
Bacha, P. I. Čajkovského a dalších skladatelů.

1.–31. 7.
Kraj Oty Pavla – výstava fotografií Josefa Czwar-
tynského k nedožitým 90. narozeninám českého 
prozaika a novináře O. Pavla 

GALERIE VILLA PELLÉ
Praha 6, Pelléova 10, tel. 224 326 180, email: 
info@villapelle.cz, www.villapelle.cz
Otevřeno: út–ne 13–18 hod.

7. 6. v 16 hod. 
Tvůrčí dílna s autorskou dvojicí Böhm a Franta
Vhodné pro děti od 5 let a veřejnost.

10. 6. v 18 hod.
Komentovaná prohlídka s D. Böhmem a J. Frantou
Pro členy FRESH SENIOR vstup zdarma na základě 
předchozí rezervace.

14. 6. v 16 hod.
Kreslit povoleno! 
Tvůrčí dílna s lektorkami Ateliéru Pellé. Pro děti 
od 5 let a širokou veřejnost.

24. 6. v 18 hod. 
Alternativní prohlídka Vykladačů s Ondřejem Bud-
deusem a zakončená koncertem kapely PAST. 

28. 6. 16 hod.
SKETCHBOOK – tvůrčí dílna inspirovaná knihami 
umělecké dvojice Böhm&Franta. Vhodné pro děti 
od 5 let a veřejnost.

Edukační program pro školy
Zašlete vyplněné pracovní listy, které jsou volně 
ke stažení na stránkách galerie, a využijte jedineč-
né nabídky zúčastnit se edukačních programů 
k výstavě zdarma! K vyplnění pracovních listů 
poslouží virtuální prohlídka expozice, na níž 
naváže tvůrčí dílna v prostorách galerie! Edukační 
programy jsou určeny pro děti a studenty od 5 
do 18 let. Doba trvání 90 minut. 

VÝSTAVA
Jiří Franta a Davida Böhm: Vykladači světa, pro-
dlouženo do 28. 6. Doprovodný program
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!! Odvoz starého nábytku na skládku. Vyklíze-
ní sklepů, bytů, pozůstalostí atd. Naložíme 
a odvezeme cokoliv. Vše za rozumnou cenu. 
Stěhování všeho druhu. Volejte: 773 484 056

OPRAVA ŽALUZIÍ - VÝMĚNA VODÍCÍCH 
LANEK - NOVÉ ŽALUZIE-SEŘÍZENÍ PLASTO-
VÝCH OKEN A BAL. DVEŘÍ. ANTISMOGOVÉ 
SÍTĚ-SÍTĚ PROTI HMYZU Tel:733720950 
zdenek.janci@email.cz

Potřebujete vyklidit a nevíte jak na to?
Vyklízíme a odvážíme z těchto míst: půdy, byty, 
sklepy, dvorky, zahrádky, ATD. Levně. INFORMA-
CE  NA TEL.: 702 410 965.  Sedm dní v týdnu.

Hledám menší byt do 15 tisíc nebo větší do 20 
tisíc jen pro 2 osoby - pár. Ideálně na 2 roky 
a více, lodžie výhodou, ale nemusí být, centrum 
do 30 minut. Zařízení na dohodě. RK nevolat. 
Děkuji. 605 845 088

FRESH SENIOR KLUB 
Villa Pellé, Pelléova 10, Praha 6, www.villapelle.
cz. Písecká Brána K  Brusce 5, Praha 6, www.pi-
seckabrana.cz. Informace na tel.: 224 326 180,
info@porteos.cz, www.freshsenior.cz

2. 6. v 16 hod. na terase Villy Pellé / Nadech-
nutí. Operní pěvkyně Ada Bílková za klavírního 
doprovodu Ahmada Hedara představí brazilské, 
irské a skotské písně a árie, jako host vystoupí 
violista Martin Keberle.

9. 6. v 16 hod. Villa Pellé / Druhá přednáška 
z cyklu Fenomenologie. Téma: Technologie  
a jejich význam pro současného člověka,  
koronavirus a současnost.  
Rezervace nutná.

16. 6. v 16 hod. Villa Pellé / Projekt babička. 
Tři mladí filmaři se ve velmi osobním a hravém 

snímku snaží oživit vzpomínky svých babiček. 
Projekce dokumentárního filmu z cyklu „Promítej 
i ty“ s předmluvou a komentářem Taťány Marko-
vé. Rezervace nutná

23. 6. v 16 hod. Písecká brána / Setkání s Miro-
slavem Hanušem. Populární filmový a divadelní 
herec a režisér, účastník soutěže StarDance 
a jeho žena Jana, tanečnice, choreografka a pro-
fesorka tance a jevištního pohybu budou hosty 
Evy Kaiserové. 

30. 6. v 16 hod. / Exkurze: Winternitzova vila. 
Komentovaná prohlídka exteriéru i interiéru 
jedné z nejznámějších Loosových vil.  
Sraz: Na Cihlářce 10, Praha 5.  
Rezervace nutná. 

Rezervace vyřizujte na karolina@fresh- 
senior.cz nebo na telefonech 222 326 180 (po – 
pá 10 –  14 hodin), 724 559 965.

Dlouhodobě výhodněji v Kauflandu
Společnost Kaufland příchází s novou kampaní Dlouhodo-
bě výhodněji. Nyní nabízí více než 500 výrobků napříč celým 
sortimentem dlouhodobě ještě výhodněji než dosud. Například 
mléčné produkty, uzeniny, cukrovinky, nápoje, zvířecí krmivo, ale 
i drogistické zboží. 

Kromě obvyklých slevových akcí jako například Superkauf, Su-
perprodloužený víkend nebo slevy s Kaufland Card, tak Kaufland 
teď nově navíc přináší u vybraných produktů ze stálého sortimen-
tu dlouhodobě ještě výhodnější ceny, na které se budete moci 
spolehnout nejen jednorázově, ale i při dalších nákupech. 

Produkty z kampaně Dlouhodobě výhodněji poznáte podle vý-
razného loga – oranžové šipky u cenovky. Také se o nich dozvíte 
z reklamy nebo přímo na prodejnách.

Nezapomeňte, že v Kauflandu navíc najdete vždy dlouhodobě 
výhodnou nabídku ve všech oblastech čerstvého zboží jako např. 
více než 200 druhů ovoce a zeleniny, 90 druhů pečiva a 110 
druhů baleného masa a 50 druhů lahůdek z pultu.

Zastavte se v některé ze 134 prodejen, v Praze 6 najdete dvě 
– na Vypichu a v Podbabě.HODINOVÁ VNUČKA je služba, která nabízí 

seniorům pomoc s úklidem, doprovod k lékaři, 
naučení ovládání PC, mobilu, společné procházky, 
předčítání, záznam paměti, návštěva kulturních 
akcí. T: 606 740 390, www.hodinovavnucka.cz

Malování, lakování, zednické práce, štukování, 
stěrky a sádrokarton, sezonní sleva 10 %. 
Volejte 603 432 476.

PÍSECKÁ BRÁNA
K Brusce 208/5, 160 00 Praha 6–Hradčany,  
tel.: 233 321 313, www.piseckabrana.cz.,  
otevřeno út–ne 11 až 19 hod.

14. 6. 14 hod. / Čert a Káča.Nejlepší ukázky z opery 
A. Dvořáka v podání zpěváků Národního divadla 
a Státní opery Praha v cyklu Hurá do opery. Vhod-
né pro rodiny s dětmi. Vstup volný.

17. 6. v 19 hod. / Eva Emingerová s kapelou. Odlo-
žený koncert jazzové stálice s neobyčejně pouta-
vým hlasem a mimořádným žánrovým přesahem. 
V rámci Jazz Gate. 

23. 6. v 16 hod. / Setkání s hercem a režisérem 
Miroslavem Hanušem. Vstup volný.

VÝSTAVY
Do 7. 6. Vejděte těsnou branou / Výstava fotografií 
Jaroslava Gutha z Prahy 6 k jeho 80. narozeninám 

Od 9. 6. Na ostro / Výstava absolventských grafic-
kých a fotografických prací studentů školy Michael 
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ZASTUPITELSKÝ KLUB TOP 09, KDU-ČSL 
Předseda: Mgr. O. Dušek
místopředsedové: MUDr. Marián Hošek,  
marian.hosek@seznam.cz, tel.: 603 169 266, Mgr.  
M. Baxa, mbaxa@praha6.cz; členové: Mgr. Jiří Růžič-
ka, 602 176 922, jruzicka@praha6.cz; Mgr. O. Kolář; 
Ing. arch. Eva Smutná, tel.: 778 543 831;  
Ing. J. Vaculík, tel. 602 492 692, jvaculik@praha6.cz; 
Mgr. J. Bartůšek; Mgr. M. Kaňáková; Mgr. D. Klepková

ZASTUPITELSKÝ KLUB ODS  
Předsedkyně: Mgr. Kateřina Bartošová,  
kbartosova@email.cz ; místopředsedové: Mgr. P. Ci-
vínová, J. Dočekal; členové: Mgr. J. Stárek, jstarek@
praha6.cz, Ing. Marie Kubíková, tel.: 724 174 006, 
e-mail:  marie_kubikova@seznam, Ing. Jiří Lála, jlala@

KONTAKTY NA NA ZASTUPITELE 

INZERCE

ANTIK BAZAR APOLLON
Bělohorská 8, Praha 6, stanice tram. 

Malovanka/otevřeno po–pá 10–13 14–16 h

VÝKUP KAŽDÝ DEN 
www.antiquaapollon.cz,

www.antikpraha.cz/antiquaapollon

Vykoupíme různé PAMÁTKY NA STARÉ ČASY  
i poškozené,do r.1970. Máme zájem o dečky, přehozy.

Veškeré hračky,pohlednice.Předměty ze skla.  
Vzduchovky, šavle, zbraně, vyznamenání. Gramofony, 
telefony,psací stroje. Porcelán-sošky, hrnky, kořenky. 

Alpaka-mísy, košíky, tácy. Mlýnky, fotoaparáty, 
globusy. Obrazy, grafiku-i poškozené. Hodiny, budíky, 

Primky-aj, barometry. Sochy-lidé, zvířata, Madona. 
Šperky–české granáty, zlaté, stříbrné, bižuterii.

Vánoční ozdoby, Betlémy. Psací stůl  
s roletou, komoda, servírovací stolky, stojany, věšáky.

Lampy, lustry. Předměty z Číny, Orientu.
Zavolejte, rádi přijedeme i pro málo věcí,i když  

nic nekoupímeNIC NEPLATÍTE.
Kontakty: tel. 777 100 898, 

email: sahula.martin@post.cz

Redakční radu tvoří Výbor pro otevřenost, média 
a participaci a Redakční skupina. Vydávání se 
řídí Pravidly schválenými 
zastupitelstvem. 
Podrobnosti na https://
www.praha6.cz/komise_
seznam?ID=251&vo=1822

praha6. cz, Ing. Z. Hlinský, JUDr. Mgr. M. Petrásek, 
Ing. Bc. Simona Nesvadbová, Ph.D., V. Šuvarina, 

ZASTUPITELSKÝ KLUB PIRÁTI PRAHA 6
Předseda: Mgr. O. Chrást, ondrej.chrast@gmail.com
členové: V. Mahrik, J. Kabelová, jana.kabelova@
pirati.cz, Ing. M. Vlach, milos@easy.cz, B. Hrůzová, Ing.  
E. Tichá, Ing. V. Šraier, Mgr. Tomáš Šídlo, Jiří Hoskovec.

ZASTUPITELSKÝ KLUB STAROSTOVÉ 
A NEZÁVISLÍ (STAN)  
Předseda: Mgr. Petr Karvánek, petr.karvanek@
zscermaka.cz, místopředsedové: Mgr. Jan Lacina, 
jlacina@praha6.cz, tel.: 220 189 170,  MgA. Petr 
Prokop, tel.: 608 920 937, petar@vosto5.cz, čle
nové: Ing. Mgr. Oldřich Kužílek,  e-mail: okuzilek@

praha6. cz Ing. Mgr. Libor Bezděk, tel.: 775 870 642, 
bezdek@ddmpraha.cz, MUDr. Iveta Borská, iborska@
praha6, Zdeněk Hořánek, zhoranek@praha6.cz, tel.: 
602 336 140

ZASTUPITELSKÝ KLUB ANO PRAHA 6
Předseda: Ing. Arch. M. Polách,
tel.: 603 418 940; tel.: 778 543 832; členové: 
JUDr. P. Pražáková, Ing. J. Holý, Ing. P. Macháček,  
Bc. T. Klíčová, Ing. Roman Mejstřík

NEZAŘAZENÍ ZASTUPITELÉ 
Mgr. P. Píša Ph.D. (Zelení), tel: 603 114 577,  
e-mail: ppisa@praha6.cz
Ing. P. Weber (Zelení), weber.pavel@seznam.cz
MUDr. Antonín Nechvátal (bez PP), tel.: 774 077 650,  
e-mail: anechvatal@email.cz

REKONSTRUKCE KOUPELEN 
A KOMPLETNÍ PŘESTAVBY BYTŮ. 
KVALITNĚ A ZA ROZUMNÉ CENY.

Osobní cenová kalkulace 
a konzultace zdarma.

Tel. 777 317 278

Koupím byt v Praze 6, přímo od majitele.  
Tel.: 604 617 788

Sběratel zakoupí stará čísla časopisů Čtyřlístek 
od roku 1969 do 1979. Přijedu a platba ihned 
v hotovosti. Tel. 732 248 449.

VyklízímeNemovitosti.cz - RYCHLE, LEVNĚ, 
tel: 732 459 179
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